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Одной из обсуждаемых тем в последнее время стало 
предложение сменить название страны на Казахскую 
Республику. Что тут началось – все всполошились! Даже 
в России! Это притом, что о переименовании названия 
республики говорили не раз, особенно в последние годы. 

КІСІМСІНУ – 
ПЕНДЕШІЛІК 
ДЕРТІ
(Бұл эссені жазуға түріктің 
әйгілі қаламгері Халдун Танердің 
«Шишхане көшесіндегі 
жауын-шашын» әңгімесі негіз болды).

Ғарифолла ЕСІМ:

НАР 
ТҰЛҒАЛЫ 
НОҒАЕВ

Мемлекетшіл, халықшыл 
тұлға Нұрлан Асқарұлы 

туралы үзік сыр

Бұл жолы сарапшы, мүмкін, оны өзі де байқамай, САМонитордың сойылын 
соғып шыға келді. Әйтпесе, тілшінің сұрағын дәлме-дәл дерлік қайталап «...
қазақтардың өзінің басым көпшілігі елдің барлық азаматттары мемлекеттік 
тілді үйренуге мәжбүр болатын қадамдар жасауға шақырды» демес еді.

...Дегенмен, Тәуелсіз Қазақстанның 
дамуына білім-білігімен, ақыл-
парасатымен үлес қосып жүрген 
азаматтар жайында жылы лебіз 
білдіргеннің айыбы болмас. 
Біз бүгінгі тақырыпта Атырау 
облысының әкімі Нұрлан Ноғаев 
мырзаның мемлекетшілдік, 
ұлтшылдық қасиеттерін тілге тиек 
еткенді жөн санадық. 

Бір кездедерде әлем 
бойынша абыройы 
асқақтаған, жетпіс жыл-
дан аса одақ көлемінде 
қолданылып келген рубль 
атты ақша кеңестік одақ 
ыдырағаннан соң кебекке 
айналып, құнсызданып 
құлдырағанын өз көзімізбен 
көрдік. Көпшіліктің қамын 
қарастырған әлеуметтік 
жүйені талқандаған 
капиталистік құрылым 
үстемдік етіп,  ширек 
ғасырдан бері дүниежүзін 
жаулап, дәуірі жүріп 
тұрған қазіргі доллардың 
бағамы сол уақытта бір 
рубльдің қасында 70-80 
тиын деңгейінде ғана 
бағаналатын. Бастан бақ 
таямын десе қиын емес 
екен, ресейліктер сақтап 
қалған сол ақшаның да 
айтарлықтай құны қалмады.
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БҰЛ ІСТЕ ӘНШІНІҢ 
КІНӘСІ ЖОҚ, ӨЗІ 
ЗАРДАП ШЕГІП ОТЫР

ЛАУАЗЫМДЫЛАРДЫҢ 
ҚЫЗМЕТІ ХАЛЫҚТЫҢ 
ӘЛ-АУҚАТЫНА 
САЙ БАҒАЛАНАДЫ

ЗА ЧТО УБИЛИ 
ЕРЛАНА НУРГАЛИЕВА: 
КРИМИНАЛЬНЫЙ 
МИР ТОРГОВЛИ С 
ПОДНЕБЕСНОЙ
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БОЛҒЫМ КЕЛМЕЙДІ!
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Елімізде екінші рет 
жасалған ұрлық ауыр 
қылмыс саналатын болды. 
Қазақстанда бірнеше рет 
жасалған ұрлық «ауырлығы 
орташа» қылмыс санатынан 
«ауыр қылмыс» санатына 
ауыстырылады. 

«Меншік құқығын қор
ғауды күшейту, төрелік, сот 
жүктемесін оңтайландыру және 
қылмыстық заңнаманы одан 
әрі ізгілендіру мәселелері бой
ынша заң аясында Қылмыстық 
кодекске ұрлықты қайталағаны 
үшін жауапкершілікт і  кү
шейтуді көздейтін түзетулер 
енгізілді», – деп хабарлады 
Әділет министрлігінің баспасөз 
қызметі. Түзетулерге сәйкес 
бірнеше рет жасалған ұрлық  

«ауыр қылмыс» санатына ау
ыстырылды. Бұл айыпталу
шыны тараптардың татуласу
ына байланысты қылмыстық 
жауаптылықтан босату мүм
кіндігінен айырады. «Бұған 
дейін бірнеше рет жасалған 
ұрлық үшін айыппұл немесе 
бес жылға дейінгі мерзімге 
б а с  б о с т а н д ы ғ ы н  ш е к т е у 
қарастырылса, енді бірнеше рет 
жасалған ұрлық үшін 2 жылдан 
7 жылға дейінгі мерзімге бас 
бостандығын шектеу немесе 
мүлкін тәркілей отырып, сол 
мерзімге бас бостандығынан 
айыру түріндегі жауапкершілік 
қарастырылатын болады. Бұл 
түзету ұрлықты қысқартуға 
бағытталған. Заңға енгізілген 
түзету осы жылдың 2 ақпанынан 
бастап күшіне енеді.    

Бокс әлеміндегі жаңа 
жұлдыз,  20 жастағы боксшы 
Садриддин Ахмед  WBC 
нұсқасы  бойынша жастар 
арасында әлем чемпионы 
атанды.

Әлемдік кәсіпқой бокста  
болашақ жарық жұлдыз ретінде 
атала бастаған Садриддин Ах
мед  Канаданың Монреаль 
қаласындағы Montreal Casino 
о й ы н  с а у ы қ  о р т а л ы ғ ы н д а 
өткен жетінші жекпежегінде 
де жеңіске жетті!  Ол  Мексика 
боксшысы Абрахам Хуаресті 
(132, 5 КО) төртінші раундта  
сұрапыл соққысымен сұлатып 
салды. Сөйтіп, әлем чемпиона
тында мексикалық боксшы Са
уль Альвареске кеткен жерлесі 
Геннадий Головкиннің  есесін 
қайтарды деуге болады.

Садриддин  әлем чемпионы 
атанып тұрып: «Бұл жеңісімді 

кеше мезгілсіз дүниеден өткен  
Олимпиада жүлдегері Денис 
Тен мен былтыр әлемдік бокс 
чемпионатында сәтсіздікке 
ұшырап қалған әйгілі Ген
надий Головкинің құрметіне 
арнаймын» — деп мәлімдеді.  
Оңтүстікте туып, жеті жасынан 
кейін  Астанада өссе де, Садрид
дин қазақ тіліне ағып тұр. Жи
ырма жасында әлем аренасында 
атой салып, жеңіске жеткен Са
дриддин бауырымыз сонымен 
қатар 31 қаңтарда 21ге толатын  
өз туған күніне де тарту жасады.

ҚР Президентті Нұрсұлтан  
Назарбаев министрлер 
мен облыс әкімдерін тегіс 
жинап, кеңейтілен кеңес 
өткізді. Отырыста халықтың 
әлеуметтік-тұрмыстық 
жағдайынан бастап бірқатар 
мәселелер көтерілді. Елбасы 
өзіне жүктелеген міндеттерді 
дұрыс атқара аламй отырған 
министрлер мен әкімдерді 
қатаң сынға алып, ескертулер 
жасады.

ЛАУАЗЫМДЫЛАРДЫҢ ҚЫЗМЕТІ ХАЛЫҚТЫҢ 
ӘЛ-АУҚАТЫНА САЙ БАҒАЛАНАДЫ

ЖАҢА ЗАҢ ЖОБАСЫ 
ЖАРАМСЫЗ 

БОЛЫП ҚАЛДЫ

ЕКІНШІ ЖАСАЛҒАН ҰРЛЫҚ – 
АУЫР ҚЫЛМЫС

ЖЕТІСАЙЛЫҚ ҚАЗАҚ – 
ӘЛЕМ ЧЕМПИОНЫ!

Aqparat

МИНИСТР ӘРІПТЕСТЕРІН 
ТЕХНОЛОГИЯЛЫҚ АЛЬЯНСҚА 

БІРІГУГЕ ҮНДЕДІ
Алматыда өткен Түркі 
Кеңесінің Ақпараттық-
коммуникациялық тех-
нологияларына жауапты 
министрлердің үшінші 
отырысы барысында ҚР 
Ақпарат және коммуникаци-
ялар министрі Дәурен Абаев 
Қазақстанның цифрландыру 
саласындағы жетістіктері 
жайлы баяндап берді. 

Жиынға ҚР Ақпарат және 
байланыс министрі Дәурен 
Абаев, Түркия Көлік және 
и н ф р а қ ұ р ы л ы м  м и н и с т р і 
Мехмет Жахит Турхан, Қыр
ғызстанның Ақпараттық тех
нологиялар және байланыс 
комитетінің төрағасы Бақыт 
Шарщембиев,  Әзірбайжан 
көлік, коммуникация және 
жоғары технологиялар ми
нистрінің орынбасары Эль
мир Велизаде, Венгрияның 
Ақпараттық коммуникациялар, 
инновациялар және техноло
гиялар Мемлекеттік хатшысы
ның орынбасары Карол Ба
лаш Солимар қатысты. «Заман 
талабынан қалыс қалмай, 
ақпараттық технология сала
сында әріптестікті күшейтуге 
баса назар аударамыз. Себебі, 
біз барлық мүмкіндігімізді 
тиімді деңгейде пайдаланып 
отырған жоқпыз. Біздің ел 
былтырдан бастап «Цифрлық 
Қазақстан» бағдарламасын 
қолға алды. Бағдарлама жоғарғы 
технологияларды енгізе отырып 
әлеуметтікэкономикалық сала
ны қолдауға бағытталған. Жоба
ны жүзеге асыру үшін мүмкіндік 
баршылық. Тәуелсіздік жыл
дары елде заман талабына сай 
ақпараттық коммуникациялық 
технологиялар қалыптасты. 
Соңғы 10 жылда интернет 

желісін пайдаланушылардың 
саны 8 пайыздан 76 пайызға 
артты. Электронды Үкімет 
жүйесі қарқынды дамып келеді. 
Осы жүйе бойынша 30 млн. 
мемлекеттік қызмет көрсетілген. 
Ірі және шағын қалалар 4 G 
байланысымен қамтылған. Ау
ылды жерлерді кең жолақты 
интернетпен қамтамасыз ету 
жұмыстары жүзеге асырылып 
жатыр», — деді Д.Абаев. Ми
нистр Түркітілдес Мемлекет
тер ынтымақтастығы кеңесі 
елдеріндегі әріптесте рін осы 
келешегі зор техно ло  гиялық 
а л ь я н с т ы ң  м ү ш е с і  б о л у ғ а 
шақырды. Сондайақ, әзірбай
жандық әріптес тердің бастама
сы бойынша «Трансеуразиялық 
суперақпараттық магистраль» 
құру жөніндегі жобаға тоқталды. 
Оның мақсаты – Франкфурт 
п е н  Г о н к о н г  а р а с ы н д а ғ ы 
еура зиялық елдердің аума
ғын қамтитын талшықты
оптикалық трансұлттық желі 
орнату. «Тран зиттік желі 6 мем
лекеттің аумағымен өтеді деген 
жоспар бар. Бұл — болашағы 
зор жоба. Бүгінгі ісшара, біздің 
елдер арасындағы ақпараттық
коммуникациялық бағыттағы 
тығыз қарымқатынасты одан 
әрі нығайтуға тың серпін береді 
деген сенімдемін», – деді ми
нистр. 

Көлеңкелі бизнеспен күресе 
алмай отырған Қаржы министрлігі 
алдымен аталды. Өйткені, кедендегі 
контрабанданың кесірінен қазына 
жылына 200 миллиард теңгеден 
қағылып отыр. 

Сол сияқты аймақтағы әкімдер 
бюджет қаржысын тиімді пайдала
на алмай отыр. Тіпті, кейбірі тұрғын 
үй салудың орнына, өздеріне 
Астанадағы секілді сол жағалау 
салып, ақшаны оңдысолды ша
шып жатқанын атады. Биыл 13 
миллион шаршы метр баспана са
лынып, 72025 бағдарламасымен 
беруді  жүктеді .  Елбасы Ауыл 
шаруашылығы саласын дамытуға 
қатаң тапсырма берді. Егін егіп, 
мал өсіру  экономикамыздың 
драйверіне айналу керек деген пре

Сенаторлар сотталғандардан 
өтемақы алу туралы заң жобасын 
сынға алды. Өйткені, қор зардап 
шеккендердің шығынын толық өтеп 
бермейді. Тек бір реттік қаржылай 
көмек аударуға ғана қауқарлы.

М а р а т  А х м е т ж а н о в ,  Б а с 
прокурордың орынбасары: – Бұл 
төлемақы бүкіл қылмыспен келген зи
янды толық өтемейді. Тек қана көмек 
ретінде беріледі жәбірленушілерге. 
Қ ы л м ы с к е р  а н ы қ т а л ғ а с ы н ,  о л 
ұсталғасын, ол сотталғасын прокурор 
регрестік ретінде одан мәжбүрлеп 
бүкіл осы қордан шыққан шығынды 
қайтарады үкіметке. Қазірге дейін 
қ ы л м ы с к е р л е р д е н  7 9  м и л л и о н 
теңге өндірілген. Жалпы жиналған 
қаражат 2020 жылдың 1 шілдесінен 
бастап төленеді. Төлем көлемін сот 
анықтайды. Ең көп дегенде 101 мың 
теңге берілмек. Өйткені, қорды тол
тыратын қаражат көзі аз. Әуелде 
айыппұлдарды, тәркіленген дүние
мүліктерді осы қорға аударамыз деген 
жоспар болған еді. Бірақ ол салық 
органдарына тиесілі деген себеппен 
алынып тасталды. Ал жапа шеккен 
адам толық шығынын сот арқылы 
ғана өндіре алады. Айналып келген
де, қордың о бастағы атауы қазір өз 
мәнін жойған. Яғни, өтемақы емес, 
тек бір реттік көмек беретін қор ғана 
болып қалып отыр. Сондықтан, зар
дап шегушілерге өтемақы беру қоры 
туралы заңды не толықтыру керек, не 
жаңа заң қабылдау керек дейді жиынға 
қатысушылар.

зидент, Алматы облысында қант, 
Астанада шұжық өндіретін зауыт 
салуға пәрмен берді. Сондайақ, 
инвестор тартып, коммуналдық 
тарифтер мен азықтүлік бағасын 
қадағалауда ұстауды тапсырды. 

Соңында Нұрсұлтан Назарбаев 
Үкіметтің барлық жұмысының 
нәтижесін халық сезінуі тиіс екенін 
атап өтіп, «Қазақстан – 2025» 
стратегиялық даму жоспарына 
сәйкес, 2019 жылғы Министрлер 
кабинеті жұмысының тиімділігі 
жөніндегі негізгі міндеттерін бекітті. 
Экономиканың тұрақты өсімін 
болашақта 5 пайыздық көрсеткішке 
қол жеткізу, ішкі жалпы өнімдегі 

шағын және орта бизнестің үлесін 
28,2 пайызға, шикізаттық емес 
тауарлар мен қызметтер көлемінің 
өсімін 24,7 миллиард долларға 
дейін, еңбек өнімділігінің өсімін 
2016  жылғы мөлшерден 12,3 
пайызға, инвестиция өсімін ішкі 
жалпы өнімнен 16,8 пайызға дейін 
жеткізуді қамтамасыз ету жүктелді. 
Өсімнің инклюзивті моделі аясын
да тұрғындардың орташа жан басы
на шаққандағы нақты кірісін 2016 
жылғы көрсеткіштен 6 пайызға 
дейін арттыруды міндеттеді. Бұ дан 
былай әкімдердің жұмысы облыс 
тұрғындарының тұр мыстық әл
ауқатына сай бағалан бақ.

ПАНА ІЗДЕГЕН ҚАНДАСЫМЫЗДЫҢ 
КУӘЛІГІ ҰЗАРТЫЛДЫ

Алматы облысы көші-қон 
басқармасы этникалық 
қазақ Сайрагүл 
Сауытбайдың «пана іздеуші 
тұлға» куәлігінің мерзімін 
3 айға, яғни 25 сәуірге 
дейін ұзарту туралы шешім 
қабылдады.

 «Мен Қазақстанға өз елім, 
жерім, отбасым деп келдім. 
Менде басқа мақсат  жоқ. 
Аңсап келген отанымда бала
шағаммен бірге болсам деймін. 
Менің бақытым да, отбасым 
да осында. Ана үшін отбасы
нан артық ешнәрсе жоқ. Біздің 
билік те менің жағдайым ды 
түсініп, өз Отанымда отба
сыммен бірге тұруға мүмкіндік 
береді деп ойлаймын», — деді 
Сауытбай.

Еске сала кетсек, Сайрагүл 

Сауытбай былтыр мамыр айын
да ҚытайҚазақстан шекара
сын заңсыз кесіп өткен еді. Осы 
іске қатысты сот процесі бір 
айға жуық уақытқа созылып, 
сот оң үкім шығарды. 1тамыз
да Алматы облысының Панфи
лов аудандық соты этникалық 
қазақты 6 айға шартты түрде бас 
бостандығынан айырып, сот за
лынан босатты. Оған Қазақстан 
аумағынан шығару туралы 
қосымша жаза қолданылмады.

Алайда, Алматы облыстық 
көшіқон басқармасы одан 
кейін ҚР ІІМ Көшіқон қыз
меті Сайрагүл Сауытбайға 
«босқын» мәртебесін беруден 
бас тартқанды.

Енді ҚР ІІМ Көшіқон қыз
меті комиссиясының шешімін 
сот арқылы «заңсыз» деп тану 
туралы талапарыз бермекші.
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Бір кездерде әлем бойынша абыройы асқақтаған, жетпіс жылдан аса 
одақ көлемінде қолданылып келген рубль атты ақша кеңестік одақ 
ыдырағаннан соң кебекке айналып, құнсызданып құлдырағанын өз 
көзімізбен көрдік. Көпшіліктің қамын қарастырған әлеуметтік жүйені 
талқандаған капиталистік құрылым үстемдік етіп,  ширек ғасырдан 
бері дүниежүзін жаулап, дәуірі жүріп тұрған қазіргі доллардың 
бағамы сол уақытта бір рубльдің қасында 70-80 тиын деңгейінде ғана 
бағаланатын. Бастан бақ таямын десе қиын емес екен, ресейліктер 
сақтап қалған сол ақшаның да айтарлықтай құны қалмады. Жығылып 
жатып сүрінгенге күлетіндей күйге түскен біздің де төл теңгеміздің 
орыстың рублінің жолын құшқанына куә болып отырмыз...

Qumsaǵat

Егемендік алып, тәуелсіздік туын 
көтерісімен дербес мемлекеттіктің 
негізгі нышанының бірі санала
тын өз теңгеміз айналысқа ен
генде бәріміз де өлгеніміз тіріліп, 
өшкеніміз жанғандай жүрегіміз 
жарыла қуанғанымыз әлі есімізде. 
Төл теңгеміз тұрмысымызды түзей
тініне сеніміміз мол еді. Өйткені, 
капи талдың басты белгілерінің бірі 
болып есептелетін қаржы еліміздің 
эко номикасы мен халықтың әлеу
меттіктұрмыстық жағдайына тіке
лей әсер ететіні айтпаса да белгілі.

Теңге туралы әңгіме бастаған 
соң оның тарихына қысқаша шолу 
жасай кеткеніміз артық емес шығар. 
1993 жылдың 12қарашасында 
Қазақстан президенті  ұлттық 
валюта енгізу туралы жарлыққа 
қ о л  қ о й ы п ,  ү ш  к ү н  ө т к е н д е 
Қазақстанның ұлттық валютасы 
– теңге тұңғыш рет айналымға 
енгізілді. Төл теңгемізге үлкен 
үміт артып, қуаныштары қойнына 
сыймаған тұрғындарымыз 1993 
жылдың 15қарашасында ұзын
сонар кезекте тұрып, қолдарындағы 
ескі  сабан ақшаны жаңа  төл 
валютамызға айырбастай бастады. 
Ұлттық банк бастапқыда 1 теңгені 
1000 рубльге бағалаған болатын! 
Неге екенін, одан кейін еліміздің 
саяси, әлеуметтік мәселелері мен 
мемлекетаралық қатынастарды 
алға тартқандар 1 теңге 500 сом 
деп бекітіп берді. Бұны сыртқа 
жалтақтау демеске амал жоқ.

Алғашқы төл теңгеміз Ұлыбри
та нияда басылып шықты. Қажетті 
заманауи жоғары технологиялы 
жабдықтар сатып алынған соң, 
теңге өз елімізде шығатын болды. 
Қазір банкноттар Ұлттық банктің 
Алматыдағы «Банкнот» фабри
касында, ал монета Өскемендегі 
«Монета» сарайында шығарылады. 
Сөйтіп Қазақстанда «Ұлттық ва
люта күні» атты жаңа мереке пай
да болды. Әрине, ол біз үшін өте 
маңызды күн болып есептеледі. 

Ұлттық банкнот бедерінде әл
Фараби, Сүйінбай, Құрманғазы, 
Шоқан, Абай, Әбілқайыр мен 
Абылайхан сияқты қазақтың ұлы 
ойшылдары, күйшіақындары 
мен хандарының бейнесі болды. 
Кейіннен 2006 жылы теңгеміздің 
кескіні түбегейлі өзгеріп, ұлттық 
валютадан тарихи тұлғалардың 
бейнесі алынып тасталды. Жаңа 
банкноттарда қорғаныс қабаты 
күшейді.  Себебі,  оңай олжаға 
кенелгісі келетіндер валютаны 
қолдан жасаудан тайынбайтыны 
белгілі. Әділін айту керек, қазақ 
валютасы ерекше дизайнымен түрлі 
байқауларда топ жарып, ең үздік 
банкнот атағын иеленіп келеді. 
Дегенмен, валюта әдемі безен
дірілуімен ғана емес, өзінің құнды
лығымен,  жоғары бағамымен 
бағаланатыны аян. Оның сатып 
алу қабілетінің жоғарылығы ал
дымен есепке алынуы тиіс. Бұл 
т ұ р ғ ы д а н  а л ғ а н д а ,  ө к і н і ш к е 
орай, біз мақтана алмаймыз. Төл 
теңгеміздің құндылығын арттырып, 
халықаралық саудасаттық қарым
қатынастарда оның қолданысын 
к ө т е р д і к  д е у г е  д е  к е л м е й д і . 
Оған теңге бағамының бүгінгі 
тұрақсыздығы мен құнының төмен 
құлдырауы нақты дәлел.

Естеріңізде болар, теңге алғаш 
айналымға түскен 1993 жылы 

ТЕҢГЕ
ТАҒДЫРЫНА ТЕК ҚАНА
ҚАЗАҚ ЖАУАПТЫ

2-3-бетті дайындаған 
Зейнолла ҚАБИОЛЛАҰЛЫ

қарашада 1 АҚШ долларының ба
ғамы 4 теңге 70 тиын деп белгілен
генді.  Бұл теңгеміздің құнды 
валю талар қатарында болғанын 
көрсетеді. Бірақ алғашқы бір жарым 
айдың ішіндеақ теңге шамамен 12 
есе құнсызданып, бір доллардың 
бағасы 54 теңгеден асты. Бұдан 
кейінгі төрт жыл бойы теңге баяу, 
бірақ әлсінәлсін құнсызданып, 
1998 жылы долларға шаққандағы 
бағамы 84 теңгеге жетті. 

Біртіндеп салмағын жоғал тып 
келе жатқан теңгеміз 1999 жылдың 
сәуірінде ең ірі девальвациялық 
құн сыздануға ұшырады. Қазақстан
ның премьерминистрі болып 
тұрған Нұрлан Балғымбаев пен 
Ұлттық банк басшысы Қадыржан 
Дамитов теледидардан теңгенің 
еркін айырбас бағамына өткенін 
хабарлады. Сол кезде Балғымбаев 
теңгенің еркін айырбас бағамына 
өту көрші елдердің экономикалық 
саясаты мен сыртқы факторлармен 
негізделген мәжбүрлі шара деп 
түсіндірді. Мұнайдың иісін алты 
айлық жерден сезетін Балғым
баев тың қаржы саласын қанша
лықты жақсы білетінін дөп басып 
айта алмаймыз. Бұл шешімді билік 
басындағы саясаткерлер мен қар
жы герлер бірігіп қабылдаған болуы 
керек. Теңгені еркін айналымға жі
бе рудің соңы қайда апарып соға рын 
бірқатар сарапшылар айтып жатты.

Сөйтіп, теңге бір жыл бұрынғы
мен салыстырғанда 64,6 пайызға 
құн сызданып, бір долларға шаққан
дағы құны 138 теңге 25 тиын болып 
қалды. Бұдан кейін теңгенің ар
зандау қарқыны бәсең жүріп, 2002 
жылы бір АҚШ долларының бағасы 
156 теңгеге табан тіреді.

Е к і н ш і  д е в а л ь в а ц и я  2 0 0 9 

теңгеден 185 теңгеге дейін өсті. 
Ұлттық банк теңгенің бұлайша 
құлдырауын әлемдік қаржы және 
тауар нарықтарындағы ахуалмен 
түсіндірген еді. 

2 0 1 5  ж ы л д ы ң  т а м ы з ы н д а 
қазақстандықтар бүгінгі таңдағы 
төртінші әрі соңғы девальвацияға 
куә болды. Ұлттық банк теңгені 
еркін айналымға жіберіп, жаңа 
ақшанесие саясатын бастады. 
Бұл жаңалықтан кейін теңгенің 
биржалық бағамы бір тәулікте 
26%ке түсіп, доллар 255 теңгеден 
сатыла бастады. Теңгенің төмен 
құлдырауы одан кейін де жалғаса 
берді. Рас кейбір кезеңде теңге 
күш алып, көтерілген күндері бол
ды. Онда да қысқа мерзімге және 
бағасы сәл ғана артқанды. Ал, 
қазіргі жағдай бойынша теңгенің 
долларға шаққандағы бағамы 
380 теңгеге жетіп жығылды. Бұл 
біздің теңгеміздің ширек ғасырда 
басынан өткерген тауқыметті 
тарихының бір көрінісі  ғана. 
Байқап отырғанымыздай, теңгенің 
маңдайына жазылған тағдырға 
таңғалып, қызығатындай емес, 
керісінше жаның ашиды. Егер 
теңгеге тіл бітсе: «Ей қазақтар, мені 
осынша сүмірейтіп сорлы ететіндей 
сендерге не жазып қойдым?» дейтіні 
айдан анық. 

О с ы ғ а н  д е й і н  б о л ғ а н  б а с 
банкирлердің бәрі және кейбір 
экономист мамандар, сарапшы
лар теңгенің құлдырауын әлемдегі 
мұнай бағасының құбылуымен 
байланыстырып келді. Рас, эко
номикамыз негізінен шикізатқа 
негізделген соң олардың айтқан 
дәйектерінің алар орны бар. Бір 
жақсысы елімізде жерасты қазба 
байлықтары мол. Бірақ оның да 

келеді. Әзірбайжандардың ма
наты біздің теңгемен деңгейлес. 
Бір долларға шаққанда 8 375.67 
сумға құлдыраған өзбек ақшасы ең 
соңғы орында екен. Өзбекстанға 
бір барғанымызда олардың бір 
бума ақшасын айырбастап алған 
бір жерлесіміз «Мынау ақша емес 
сабан ғой» дегені бар. Әрине, біздің 
теңгемен салыстырғанда солай 
көрінуі мүмкін. Ал, Беларусь не
месе Латвиядан келген қонақтар 
жаңағыдай біздің теңгемізді сабанға 
теңесе не дейміз? Осыған қарап 
неге біздің теңге төмен құлдырап 
кетті деген сұрақ туындауы заңды. 

Бұған мамандар мен сарап шы
лар әртүрлі болжаулар айтып жүр. 
Мысалы, «Казкоммерц Секью
ри тиздің» сарапшысы Нұрлан 
Рахымбаев доллардың біздің 
елімізге тым еркін енуіне оның 
әлемде үстемдік етуімен, орыс 
рублінің әлсіреуімен және ел 
ішінде долларға деген сұраныстың 
тым жоғары болуы, сол сияқты 
б ұ р ы н д а р  с ы р т т а н  а л ғ а н 
қарыздарды қайтаруға байланы
сты деп топшылайды. Маманның 
айтқанын жоққа шығаруға бол
майды.  Сырттан белг іл і  б ір 
пайызбен қарыз аламыз, оны 
қайтарғанда тағы доллар сатып 
алуымыз керек. Сонда бір қарыз 
үшін екі рет шығынданамыз. Өз 
валютасын әлемдік айналысқа 
салған америкалықтар жер бетінде 
үстемдік құрып отырғаны ақиқат. 
Оларға өз валютасының осы ай
налымы арқылы қыруар пайда 
әкелгені қолайлы. Сөйтіп басқа 
елдерді өзіне табындырып, алды
мен экономикалық сосын саяси 
үстемдік құрады. Оны біз саяси се
бептер тауып, қит етсе өзге елдерге 
экономикалық санкция жариялап 
жатқанынанақ байқап отырмыз. 
Ал шындап келгенде оған ондай 
құқықты кім беріпті? Америка да 
өзге Франция, Германия немесе 
басқа да елдер сияқты мемлекет, 
сондықтан, бұны экономикадан 
бұрын әлемге үстемдік етсем деген 
үлкен саясат деп ашық айтқан жөн.

Доллардың бізге еркін енгені 
соншалық өткен жылдарда ішкі 
есеп айырысудың өзі америкалық 
валютаға айналып кетті емес пе? 
Осыны дер кезінде байқап, ішкі 
есеп айырысуды тек қана теңгемен 
жүргізу керектігі туралы заң шықты. 
Бұл өте дұрыс болды. Өйтпегенде, 
бүгін теңгемізді өзгелерден бұрын 
өзімізден іздеп таба алмайтын күнге 
жетер едік.

Д о л л а р  н е г е  с о н ш а л ы қ т ы 
үлкен сұра нысқа ие? Өйткені біз 
көпте ген тұтыныс тауарлары, 
оның ішінде кейбір азықтүлікті 
де сырттан сатып аламыз. Тауар
ларын экспорттаушы елдер оның 
құнын әрине, дүниежүзілік айна
лымда тұрған америкалық доллар
мен алғысы келеді. Содан барып 
долларға деген сұраныс артады. 
Оны болдырмау үшін алдымен сол 
сырттан сатып алатын тауарларды 
өзіміз өндіруіміз қажет. Ол зат
тар өзімізде шығарылса, сырттан 
қымбатқа сатып алудың қажеті 
қанша? Соған орай доллардың 
да қажет тілігі өзінен өзі азаяды. 
Оны тек қана сыртқа саяхатқа 
шыққандар ғана қажетінше айыр
бастап алуы мүмкін. Онда да қай 
елге баратыныңызға байланысты. 
Өйткені, әрбір мемлекет өз елінде 
өзінің ақшасын пайдаланғанды 
талап етеді.

Демек, теңгенің құлдырауының 
басты себебінің бірі – отандық 
өндірісте жатыр деп айтуға болады. 
Басқасын қойып бір ғана мұнайды 
алайықшы. Одан жанармайлар, 
басқа да тұтынатын тауарлардың 
бірнеше түрін шығаруға болады. 
Сол кезде оның пайдасы шикізат 
күйінде сатқаннан ондаған есе 
өседі. Қаншама жұмыс орындары 
ашылып, тұрғындардың тұрмысы 
жақсарады. Сол сияқты, өзге де 
қазба байлықтарды өңдеу, тіпті 
аграрлық мүмкіндігі мол ел ретінде 
а у ы л  ш а р у а ш ы л ы ғ ы н ,  б а с қ а 
да өндіріс салаларын дамытуға 
міндеттіміз. Өкінішке орай, бұл 
бағытта бізде айтарлықтай қарқын 
жоқ. Осы жағына баса назар ауда
руымыз керек. 

Бұл жерде атақты қаржыгер 
болудың да қажеті жоқ. Адам капи
талы, өндіріс, жаңа технология мен 
техника сияқты экономиканың 
төрт тіреуінің бірі саналатын 
қаржы саласына сыртқы және ішкі 
саясаттың араласқаны айтпайақ 
көрініп тұрған жоқ па? Жекеменшік 
банктердің шынайы иесі қатардағы 
қарапайым қойшы емес, ықпалды 
адамдар. Сондықтан, бас бан
кир оларға үкімін жүргізе ал
майды. Бағамның бір түсіп, бір 
көтерілуінен ақша жасайтындар 
да бар. Теңгенің құнсыздануына 
басқа да себептер жетерлік. «Теңге 
үшін неге соншалықты күйіппісіп 
кеттіңдер, оны бізден ешкім тар
тып алайын деп жатқан жоқ қой» 
дейтіндер де табылар. Ешкім тар
тып алмайды, құнсыз валюта кімге 
керек? Керек болса ол тек қана 
қазаққа қажет. Америкалық Сэм 
ағай мен корейлік Ким көкеге 
теңге күйіп, күлі көкке ұшса да 
бәрібір, олардың өз валютасы бар. 
Өз ақшаларын қорғау үшін олар 
бар жанын салады, түрлі құйтырқы 
әдістерді қолданып, керек болса 
өзгелерді арандатуға дейін барады. 
Ал, біз ше?   

Алдында біз теңгеміз еліміздің 
туы мен елтаңбасы секілді мемле
кеттік нышанданда рымыздың бірі 
дедік. Ол рас, оның үстіне теңге 
әрбір тұрғынның тұрмыс, күнкөріс 
тірегі. Көк байрағымыздың тұғыры 
қандай биік болса, теңгеміздің де 
маңызы мен құдіреті сондай деп 
бағалауға міндеттіміз. Сыныққа 
айтар сылтауды сырттан келер 
ықпалға, құны күнде мың құбылып 
тұратын доллар мен мұнайға жа
уып, солардың ығында жүруіміз 
керек пе? Біз де төл теңгемізді қор
ғауымыз керек қой? Соның жол
да рын қарастырып, бір нақты әре
кетке көшетін уақыт жетті емес пе? 
Теңгенің болашағы мен тағдырына 
тек қана қазақ жауапты екенін 
естен шығармайық...

шегі бар емес пе? Бұрынғы одақ 
құрамында болған қазба байлықтар 
қоры аз мемлекеттер сонда қалай 
күн көріп отыр деген сұрақ ту
ындайды осындайда. Табиғи ре
сурстары мол ресейліктерді есеп
ке алмағанда, Прибалтикадағы 
және өзге де өзімізбен көршілес 
жатқан мелекеттердің төл валю
та ларының бағамына назар ау
дарып көрелікші. Ауыл шаруа
шы лығы саласы мен басқа да 
к ә с і п  о р ы н д а р ы н  ж о ғ а л т п а й , 
керісін ше қайта жарақтап дамы
та білген Беларусьтің бір рублі 
– 2,15 долларға, молдавандардың 
бір лейі – 17,11, латыштардың 
бір латы – 0,61, түркімендердің 
бір манаты – 3,49, эстондардың 
бір кроны – 3,94, қырғыз сомы 
–  6 8 , 7 0  д о л л а р ғ а  б а ғ а л а н ы п 

жылдың ақпанында болды. Бұл кез
де төл теңгеміздің құны 25 пайызға 
түсіп кеткен еді. Бірнеше сағат 
ішінде айырбас пунктерінде доллар 
құны 138 теңгеден 170 теңгеге дейін 
өсті, ал кейін теңгенің долларға 
шаққандағы бағамы 150 теңге 
деңгейінде орнады. 

Араға бес жыл салып, ұлттық ва
лютамыз тағы құлдырады. Теңгенің 
долларға шаққандағы бағамы 155,5 
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 «Ак жол» добивается спасения сельхозпроизводителей и 
предпринимателей внутреннего туризма от вынужденного 
банкротства в связи с абсурдными действиями чиновников – 
соответствующий запрос озвучил 30 января Ерлан Барлыбаев. 

Почему взимается плата за «Күнделік» вопреки заявлениям 
министерства о бесплатности базового функционала системы? 
– с таким вопросом обратился Кенес Абсатиров к заместителю 
Премьер-министра Ерболату Досаеву. Речь идет о функцио-
нировании автоматизированной информационной системы 
«Күнделік», которая с момента её пилотного внедрения в 2016 г. 
вызывает постоянную критику.

Премьер-министр поддержал предложения «Ак жола» о необхо-
димости наведения порядка с выделением чиновникам служеб-
ного жилья – об этом стало известно из его ответа на депутат-
ский запрос фракции.
               
Напомним, 19 декабря 2018 г. фракция обратилась к Пре

мьерминистру по проблеме злоупотреблений жилищными при
вилегиями за госсчёт. Депутаты привели скандальные примеры 
приобретения чиновниками жилья повышенной комфортности и 
высокой стоимости в г. Павлодаре, Атырау, УстьКаменогорске, 
Шымкенте, Кокшетау, Аксае ЗКО, Жамбылском районе Алма
тинской области.

«Это только те факты, которые стали известны прессе и 
обществу. А сколько их в действительности, можно только пред
полагать. Как и то, сколько из этих объектов приобретались по 
реальной цене, а сколько – использовались для хищений по за
вышенным ценам. Тысячи простых граждан отказывают себе во 
всём ради выплат по ипотеке. Даже программа «72025» подраз
умевает и ограничения по стоимости квартир, и обязательность 
платежей – на этом фоне стремление некоторых чиновников 
жить в шикарных условиях, ни в чём себе не отказывая, вызывают 
справедливую критику.

Нельзя исключать и последующую приватизацию таких объ
ектов проживающими в них чиновниками, также на льготных, 
ими самими же установленных условиях», – отмечалось в запросе.

Фракция «Ак жол» считает, что вопрос приобретения чиновни
ками служебного жилья за госсчёт должен быть регламентирован 
ценовыми параметрами и допустимой площадью такого жилья.

В этой связи фракция «Ак жол» потребовала установить твер
дые критерии обеспечения госслужащих служебным жильем, 
например, взяв за основу параметры программы «72025», либо 
исходя из стандартов обеспеченности жилой площадью на члена 
семьи.

В полученном на днях официальном ответе Правительства 
говорится, что предложение фракции о необходимости регламен
тирования ценовых параметров и допустимой площади жилья, 
приобретаемого государственными органами и организациями, 
поддерживается.

«Министерством индустрии и инфраструктурного развития 
совместно с заинтересованными государственными органами 
будут приняты меры по разработке предельных норм площадей 
служебного жилья и ценовых параметров стоимости жилья с 
учетом ограничений, установленных Государственной програм
мой «Нұрлы жер», – отмечено в письме за подписью Бакытжана 
Сагинтаева.

ПРЕМЬЕР-МИНИСТР 
ПОДДЕРЖАЛ ПРЕДЛОЖЕНИЕ 

«АК ЖОЛ»

КОГДА ЗАКОНЧАТСЯ 
АБСУРДНЫЕ ДЕЙСТВИЯ 
ЧИНОВНИКОВ?!

«Одним из распространён
ных видов природных ресурсов 
Казахстана являются подзем
ные воды, в том числе – само
из ливающа яся терма льна я 
вода. Подземные воды тра
диционно используются как 
санаторнок урортными у ч
реждениями, так и обычными 
зонами отдыха, а также приме
няются сельхозпроизводите
лями для орошения. Наличие 
таких источников послужило 
толчком к развитию малого и 
среднего предприниматель
ства в сфере туризма и сель
ского хозяйства в целом ряде 
регионов страны», – говорится 

Депутат напомнил, что в мае 
2018 г. в ответе на депзапрос «Ак 
жола» о легитимности и безо
пасности внедрения системы 
«Күнделік» в школах, министр 
образования пояснил, что ее дан
ные хранятся на принадлежащих 
государству серверах Министер
ства. Но осенью того же года вы
яснилось, что система «Күнделік» 
не прошла предусмотренных 
Законом «Об информатизации» 
процедур испытаний на соот
ветствие требованиям информа
ционной безопасности, следова
тельно, ввод её в эксплуатацию и, 
тем более – интеграция c инфор
мационной системой госоргана 
оказались преждевременными.

«Каким образом в январе 
2018 г. был заключён Договор 
о государственночастном пар
тнерстве при отсутствии Акта 
с положительным результатом 
испытаний, экспертизы техниче
ской документации и Аттестата 
соответствия требованиям ин

в запросе фрак ции в а дрес 
Премьерминистра.

Как отметил Барлыбаев, в 
настоящее время многие из этих 
предпринимателей оказались на 
грани разорения. Так, 30 ноя
бря 2016 г. в Налоговый кодекс 
были внесены поправки о по
вышении НДПИ на подземные 
воды в размере 1 МРП за кубо
метр воды, причём начисления 
производились задним числом 
с 1 января 2016 г.

В результате водные про
цедуры, на которых строилась 
работа зон отдыха, становились 
просто «золотыми» – за ванну 
воды нужно было платить бо
лее 1000 тенге налога. А полив 
полей и садов самопроизвольно 
вытекающей водой из артезиан
ских скважин (которая в любом 
случае должна вытекать) стал 
вообще разорительным. Сель
чанам становилось проще без
участно смотреть на утекающую 

формационной безопасности?», 
– задаются вопросом «акжолов
цы» и обращают внимание на 
следующее. 

Разработчики «Күнделік» и 
представители МОН не раз заяв
ляли, что за базовый функционал 
системы со школьников и их ро
дителей плата взиматься не будет.

Поэтому вполне понятно воз
мущение родителей по пово
ду практически навязываемого 
пользования указанным ресур
сом и взимания платы за доступ 
к большинству услуг системы 
«Күнделік» через мобильные 
устройства (с начала текущего 
года 299 тенге в месяц или 2690 
тенге за год). Причём это делается 
без предварительного уведомле
ния и вопреки пункту 2.3 Поль
зовательского соглашения, пред
усматривающего предоставление 
специальных дополнительных 
возможностей системы по запро
су пользователя на возмездной 
основе. Регулироваться же данная 

воду, чем пытаться направлять 
её на орошение полей, выращи
вать овощи и фрукты.

Депутат  напомнил,  что 
фракция активно выступила 
против такого подхода – были 
направлены письма в госорганы 
и 6 октября 2016 г. был озвучен 
депутатский запрос. Требова
ния депутатов были услышаны, 
и в новом Налоговом кодексе от 
25 декабря 2017 г. ставка НДПИ 
на воду была понижена до раз
умных пределов (0,003 МРП).

Однако, как сообщают об
ращающиеся в партию «Ак жол» 
предприниматели, несмотря 
на отмену прежней ставки, на
логовые органы продолжают 
взыскивать налог НДПИ, на
численный в 20162017 гг. по 
ставкам, действовавшим на тот 
момент.

Речь идёт о катастрофиче
ских суммах для сельских пред
принимателей. К примеру, кре
стьянскому хозяйству «Мираж» в 
Уйгурском районе Алматинской 
области за 20162017 гг. начис
лены налоги на сумму 77 млн. 
тенге с учетом пени, возросшей 

услуга должна Соглашением о 
порядке предоставления платных 
сервисов.

Кроме того, по мнению депу
татов, вопросы есть и по право
мерности отдельных пунктов 
Пользовательского соглашения, 
связанных с предоставлением 
информации о пользователях тре
тьим лицам – речь идет о правах 
граждан на неприкосновенность 
частной жизни, личную и семей
ную тайну, закрепленных в ст. 18 
Конституции.

В этой связи фракция ДПК 
«Ак жол» просит вицепремьера:

1. Поручить компетентным 
органам провести проверку на 
предмет соблюдения требова
ний законодательства в области 
информационной безопасности 
на момент заключения договора 
государственночастного пар
тнерства по проекту «Создание, 
внедрение и обеспечение функ
ционирования автоматизирован
ной информационной системы 
«Күнделік» в Республике Казах
стан».

2.  Поручить отраслевому 
Министерству обеспечить сво
бодный безвозмездный доступ 
пользователям информационной 
системы «Күнделік» к базовым 
информационным ресурсам, в 
том числе с использованием мо
бильных средств связи.

3. Поручить Министерству 
юстиции провести экспертизу 
Пользовательского соглашения 
на предмет его соответствия тре
бованиям законодательства Ка
захстана. 

Пресс-служба «Ак жола»

до 108 млн. тенге. Их земля
кам – крестьянскому хозяйству 
«Марипов» насчитали 155 млн. 
тенге, крестьянскому хозяйству 
«Кахарова» – 158 млн. тенге, ИП 
«Кашегенова» – 110 млн. тенге, 
ИП «Мейримбаева» – 153 млн. 
тенге. 

Налоговики выигрывают 
суды и описывают имущество 
фермеров, но понятно, что эти 
объекты не потянут на сотни 
миллионов, насчитанных за 
пользование водой.

Фракция «Ак жол» считает, 
что необходимо не только отме
нить неадекватно завышенные 
ставки НДПИ, но и придать им 
обратную силу, пересчитав ранее 
начисленные налоги по новой 
ставке. Руководство фракции 
обсуждало этот вопрос в Ко
митете госдоходов Минфина, 
где с пониманием относятся к 
проблеме. Но ввиду включения 

ранее начисленных налогов в 
бюджет 20162017 гг., их пере
расчёт возможен только с согла
сия заинтересованных ведомств, 
начиная с министерства нацэко
номики.

Депутаты «Ак жола» отме
чают абсурдность сложившейся 
ситуации: ради отчёта госорганы 
готовы ликвидировать десятки 
налогоплательщиков и сотни 
рабочих мест в орошаемом зем
леделии и сфере внутреннего 
туризма, ясно понимая, что на
численные суммы уплатить не
возможно. 

В этой связи, депутатская 
фракция «Ак жол» просит прави
тельство защитить права малых 
предпринимателей и поручить 
произвести перерасчёт начис
ленного им за период 20162017 
гг. налога по НДПИ на воду (для 
зон отдыха и сельхозпроизводи
телей) по новым ставкам.

ПОЧЕМУ ВЗИМАЕТСЯ 
ПЛАТА ЗА «КҮНДЕЛІК»?

«Ак жол»:
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КЕЧУА 
БОЛҒЫМ КЕЛМЕЙДІ!

Jańǵyryq
ҚАЖЕТТІЛІК 

ЖОҚ ЖЕРДЕ ПАЙДА ДА, 
БАСҚА ДА ЖОҚ...

Біз «казахский нацизм» де
ген тақырып тауып алып, оны 
«ерттеп мініп отырған» «Сен
трал Азия Монитор» газетінің 
ұстанымы жайлы бұдан бұрын 
да жазған едік. Аталмыш басы
лым 25қаңтардан бері «Куда 
заведут Казахстан поиски наци-
ональной идентичности?», «Куда 
заведут Казахстан поиски нацио-
нальной идентичности2?» деген 
екі мақала беріп, онда белгілі 
Қанат Нұров «Отан да, Ұлт та 
адамдықтан айнуға тұрмайды» 
деп үлгерді. Біз оған амандық 
болса алдағы уақытта оралармыз, 
әзірше басылымның 29қаңтар 
күні жарық көрген «Споры во-
круг казахского языка: обвинения 
и оскорбления остаются основ-
ным трендом» деген мақаладағы 
мәселе жайлы өз пікірімізді 
білдірген жөн деп білдік. Онда 
кейінгі кездегі әлеуметтік желіде 
қазақ тілінің бүгінгі ахуалы тура
лы пікірлерді зерттеу мақсатында 
газет тілшісі Әсел Өмірбектің 
Қазақстан Республикасының 
тұңғыш Президенті қорының 
жанындағы Әлемдік экономика 
және саясат институтының са
рапшысы Айман Жүсіповамен 
сұхбаты берілген. Тілші біздің 
пікірімізше газеттің ойдағыны 
өмірде бар (выдавать желаемое 
за действительное) деп көрсетуге 
ұмтылатын газет бағытынан 
қылдай да айнымауға тыры
сады. Мойындау керек, газет 
тілшісінің ептілігінде шек жоқ. 
Мысалы, ол былай сұрақ қояды: 
«Орыстілді қазақстандықтардың 
соңғы кездегі  қазақ тілін тегін 
үйрету курстарын бүгінгіден 
б ө л е к ш е  е т і п  қ ұ р у  ж а й л ы 
ұтымды ұсыныстарын қазақтілді 
тұрғындардың басым бөл іг і 
кірпідей жиырылып қарсы алды – 
олар мемлекеттік тілді білу оның 
барлық азаматының міндеті, ол 
үшін бюджеттен ақша шығару 
абсурд (тантыған, сандырақ сөз) 
деп санайды».

Біріншіден, тегін курс жайлы 
жиырма жеті жылдан бері ай
тылып келеді, ешқандай жаңа, 
ұтымды жаңалық емес ол. 

Е к і н ш і д е н ,  « қ а з а қ т і л д і 
тұрғындардың басым бөлігі» 
қарсы екенін олар қалай, қайтіп 
анықтады екен? Жүз адам, ары 
кетсе мың адамға сауал қою 
арқылы ма? Сол жүз (мың) 
адамның көбісі  бүкіл «қазақтілді 
тұрғандардың басым бөлігі» бо
лып есептелуі тиіс пе?

Үшіншіден, ең сорақысы 
да осы – автор сұрағын былай 
аяқтайды: «...Осыншама қабыл 
алмау неге байланысты? Мысалы, 
қазақ тілінің «жанашырлары» 
орыстілділердің бәрінің қазақша 
білуіне қарсы, білсе мемлекеттік 
қызмет, полиция секілді жылы-
жұмсақ орыннан бәсекеге төтеп 
бере алмай айрылып қаламыз деп 
қорқады деген пікір бар...». 

О р ы с ш а  б ұ н ы  « с т а 
вить с ног на голову» дейді, 
қазақша баламасы: «тонның 
өңін теріс айналдырып кию». 
Сол баяғы құлағымыз сарсы 
болған бір сарын: орыстілділер 
қазақтілділірге қарағанда білімді 
бе білікті келеді, сонысының 
арқасында экономикамызды 
ұстап тұрмыс, еңбек нарығында 
да тікелей өздерінің білімі 
мен біліктілігінің арқасында 
басымшылыққа ие болып отыр
мыс; олар кетсе экономикамыз 
біржолата тұралап қаладымыс; 
қазақ тілі дамымай, кенжелеп 
қалған тіл, ол заманауи ғылым 

мен техниканың тілі болуға 
қауқары жетпейді, сол себепті 
олардың қазақ тілін үйренбейақ 
қойғаны жөн боладымыс. Енді 
оған бүгін жаңа бір дәйексымақ 
қосылыпты.

Б і р а қ ,  б ұ л  ж е р д е  с а р а п 
шы тілшінің үмітін ақтамады 
– «ашығын айтсақ,  жалпыла-
ма тұжырымдауға қарсымын, 
қазақ тілінің аясын кеңейткісі 
келетіндерге  кедерг і  жасап, 
әртүрлі айдар тағушылар да аз 
болмай отыр. Ал, тегін курстар 
баяғыдан бар, тек оларға деген 
сұраныс жоқ. Курстар бұрын да 
бюджеттен қаржыландырылған, 
бұл жайтқа қазақтар қарсы болған 
емес» деп тоқетерін бірақ айтты.

өмір бойы айтып келе жатқан 
негізгі ойыұсынысы осы екенін 
шыныменақ білмегені ме? 
Федерация болып табылатын 
көрші Ресейдің бүкіл аумағында 
орыс тілінен емтихан тапсыра 
алмасаң көше сыпырушы болып 
та жұмысқа тұра алмайсың! Сол 
себепті гастарбайтерлердің бәрі 
орыс тілін меңгеруге МӘЖБ
ҮР! Қажет болған соң үйренуге 
мәжбүр. Қазақ тілін білмесең 
ДӘЛ СОЛАЙ болуы тиіс! Міне, 
осы жерде велосипед ойлап таба
мын деп әуре болу керек емес...

Айман ханым оның ор
нына «. . .мәжбүрлеп істету 
қиын, дұрысы – оларға осын-
дай пайданы көрсету» дейді. 

жылдарға арналған тілдерді (?) 
мемлекеттік бағдарламасында» 
2020 жылға қарай іс жүзінде 
республиканың барлық тұрғыны 
қазақ тілін меңгеретіні жай
лы айтылған» дедітағы, тілін 
тістей қойды. Өйткені, 2019 жыл 
есіктен кіріп үлгерді, көрсетілген 
межеге бір жыл ғана қалды. 
Бағдарламадағы меже қайда, 
біз қайдамыз?! Сегіз жылдың 
ішінде қазақ тілінің жағдайы ау
ырламаса жеңілдеген жоқ. Бүкіл 
жаңа заң жобаларынан бастап 
барлық құжат атаулы алдымен 
орыс тілінде дайындаладыдағы, 
сосын барып қазақ тіліне ау
дарылады. Аударылғанын сол 
тәржімашылардың өздері бол
маса өзге жұрт, оның ішінде 
журналист біздер де бармыз, 
не айтқанын түсіне алмай ал
май дал болады. Түсіну үшін 
...орыс тіліндегі мәтінді алып 
қарауға мәжбүр болады. Сон
д а  б ұ л  қ а з а қ  т і л і н  т е з і р е к 
ҮЙРЕНУГЕ мәжбүрлеу ме, жоқ 
әлде оның астына өкіметтің 

бода слова» газеті тілшісінің 
«мемлекетқұраушы ұлттың да, 
өзгелердің де мүддесін ескеретін 
«алтын орта» қайда?» деген 
сұрағына Олжас Сүлейменов 
ағамыз: «Мемлекеттік тілді 
ендіру  үдерісін  асықтыруға 
болмайды, оны жылдамдату 
біздің жас мемлекеттігімізге 
төнген нақты қатерге айна-
лады» деп еді. Енді он жыл
д а н  с о ң  с а р а п ш ы  д а  с о н ы 
қайталап отыр. САМонитордың 
да естігісі келгені осы сөз еді, 
сол сөйлеммен Әсел Өмірбек 
сұхбатын түйіндеді…

Ал, бұндай әңгімені әрбір рет 
естіген сайын кезінде құдыретті 
империя құрған инктердің 
ұрпағы, ХІХғасырдың аяғына 
аман жеткен, және жай жетпе
ген, ХХғасырдың басындағы 
біздің қазақ секілді бәсекеге 
қабылетті күйде жеткен кечу
алар тарихы менің есіме ора
лады да тұрады. Бүкіл Латын 
Америкасын отқа ораған ұлт
азаттық көтерілісінің арқасында 
к е ч у а л а р  д а  И с п а н и я н ы ң 
отаршылдығынан құтылды, 
Азаттыққа жетті, өз алдына 
Тәуелсіз де Дербес мемлекет 
құра алды. Бірақ…

Міне, мәселенің бәрінің 
бүл діретін осы «бірақ» олар
да да бар болып шықты: елдің 
элитасы түгелдей Испания
да оқып білім алған, испанша 
тәрбиеленген еді. Осы элита 
мың түрлі себеппен кечуа тілінің 
іс жүзінде мемлекеттік тілге 
айналуын кейінге соза берді. 
Біздің басымыздағы дәл бүгінгі 
жағдай сол кезде кечуалардың 
басында да болды. Неге эли
та өз ұлтының тілінің салтанат 
құруына соншалықты қарсы 
болды, қас болды? Олардың қас 
болуының, қарсы болуының 
жалғыз ғана себебі бар еді – 
элита өзінің үйреншікті, өзіне 
қолайлы испан тілінде өмір сүре 
бергісі келді! Жаңа тіл үйрену де
ген азап қой! Не керегі бар оның? 

Жоқ, элита сөз жүзінде кечуа 
тіліне қас жауы екенін ашық 
айтқан жоқ, айтып ақымақ бол
ды дейсіз бе, керісінше, оларда 
бүгінгі біздің шенеуніктеріміз 
секілді «біз де өз ұлтымыздың 
патриотымыз, біз де баркүш 
жігерімізді  аямай Тәуелсіз 
еліміздің мүддесі үшін жұмыс 
істеп жатырмыз, тіпті ұлттық 
тілдің көптеген жанашыры
на қарағанда біздің ұлтымызға 
еңбегіміз көбірек сіңіп жа
тыр, кечуа тілін білмесек те 
ұлт  патриоты болу  мүмкін 
екендігін дәлелдеп жатырмыз, 
асықпаңыздар, біз де үйренеміз, 
тек Мадридте бес жыл оқып, 
төл тілімізді ұмытып қалдық» 
деген желеуді жамылып, өзінің 
қаскөйлік тірлігін бітіре берді.

Нәтижесі не болды? Нәтиже 
Латын Америкасында испантілді 
тағы бір мемлекеттің әлемнің 
саяси картасында пайда болу
ымен бітті. Ол мемлекеттің аты 
– Перу…

Қазақты төзімді, мықты, 
«мың өліп, мың тірілген» халық 
деп жатамыз. Тек бұл жолы 
әлемде ұлттық мемлекеттерге 
айрықша қатер төндіріп отырған 
«жаһандану» деген жаңа жаудың, 
ерекше жаудың, нағыз тажалдың 
бар екенін, ол тажалға қарсы 
Германия, Франция секілді ұлы 
мемлекеттердің өзі де жан ая май 
қарсы күресіп жатқанын, сол 
себепті «мың бірінші рет өлсек, 
мың екінші рет қайта тірілуге» 
мүмкіндігіміз болмай қалатынын 
ескере бермейміз...  

Өмірзақ АҚЖІГІТ

Киноклассиктері айтқандай, 
әдетте адамның есінде әңгіме
сұхбаттағы соңғы сөз қалады 
емес пе? Тілші енді «өзге ұлт 
өкілдерін ұялтуға тырысудан, 
олардың алдыңғы ұрпақтары 
біздің халыққа қарыздар екенін 
естеріне салып, сезімге ойнау-
дан түк шықпайтынына көзіміз 
жетті, енді олар қазақ тілін 
үйренуге ынтасы ояну үшін не 
істеуіміз керек» деге

 сұрақ қойды.
«Біз сауалнама жүргізгенімізде 

орыс және өзге жергілікті ұлтқа 
жатпайтын ұлт өкілдері тегін 
оқыту-үйрету орталықтары 
мен курстары, оқу-үйренудің 
жаңа әдістемелері, яғни, қазақ 
тілін меңгеруге жағдай жасауды, 
ал, олардың кейбіреулері қазақ 
тілін игергендерді материалдық 
тұрғыдан марапаттап тұруды 
ең пәрменді  шара деп сана-
са, қазақтардың өзінің басым 
көпшіліг і  елдің  барлық аза-
матттары мемлекеттік тілді 
ү й р е н у г е  м ә ж б ү р  б о л а т ы н 
қадамдар жасауға шақырды.

Бұл шаралардың қай-қайсы 
да түрлі дәрежеде тиімді болуы 
мүмкін. Бірақ, адам өзіне пай-
далы екенін көрмесе, онда оған 
қай нәрсені болсын мәжбүрлеп 
істету қиын екенін түсінгеніміз 
маңызды. Ең дұрысы – оларға 
осындай пайданы көрсету. Мы-
салы, ағылшын тілін жұрттың 
бәрі жоғары жалақылы жұмысқа 
тұру үшін өздері-ақ үйреніп жа-
тыр. Оған қоса тегін және ақылы 
курстар да көп. Біз де осы жолмен 
жүруіміз керек, велосипед ойлап 
табамын» деп әуре болу керек 
емес» деді сарапшы.

Б ұ л  ж о л ы  с а р а п ш ы , 
мүмкін, оны өзі де байқамай, 
САМонитордың сойылын соғып 
шыға келді. Әйтпесе, тілшінің 
с ұ р а ғ ы н  д ә л м е  д ә л  д е р л і к 
қайталап «...қазақтардың өзінің 
басым көпшілігі елдің барлық 
азаматттары мемлекеттік 
тілді үйренуге мәжбүр болатын 
қадамдар жасауға шақырды» де
мес еді. Жоқ әлде ол шынымен де 
«мәжбүрлеу» деген сөздің артын
да «бүкіл әлемдегі даңғыл жол
мен жүріп, Қазақстанда өзінің 
жалғыз мемлекеттік тілі – қазақ 
тіліне деген қажеттілік туғызуы 
керек» деген пікір тұрғанын, 
қазақтың басым көпшілігінің 

Қажеттілік, мысалға қандай да 
бір жұмысқа орналасу басқа
дағы, пайдалылық, «жоғары 
жалақылы жұмысқа орналасу» 
басқа! Алдымен қажеттілік, со
сын барып пайдалылық! Ал, 
2011 жылы қабылданған «2011
2020 жылдарға арналған тілдерді 
(?) дамытудың мемлекеттік 
бағдарламасында»  осынау ең 
басты мәселе – қазақ тіліне 
деген ҚАЖЕТТІЛІК қайтсек 
пайда болатындығы жайлы бір 
ауыз да сөз жоқ! Ол жоқ жер
де орыс пен орыстілділердің 
п о з и ц и я с ы  ә л е у м е т т і к  т е , 
құқықтық та тұрғыдан 100 пай
ыз дұрыс та заңды – мемле
кет өзінің өміріндегі күнделікті 
қ о л д а н ы с ы н а  қ а ж е т  е т п е й 
отырған тіл кімге керек?..

«КЕЧУА БОЛҒЫМ 
КЕЛМЕЙДІ, КЕЧУА 

БОЛҒЫМ!..»

«Бағдарлама» демекші. Біз 
дәл кәзір әңгіме етіп отырған 
нақ осы жағдайды да, басқасын 
да бес саусақтай біліп отырған 
тілші сарапшыны осал жерінен 
шап беріп ұстап, «неге өкімет 
өкілдері бұл мәселені назардан 
тыс қалдырып отыр?» деп қадала 
қалды. Сарапшы қауқарсыз мем
лекет жайлы не десін? «Қазақстан 
Республикасының 20112020 

өзінің екінші қолымен су жіберіп 
КҮЙРЕТУГЕ апару ма?

Сіз бен біз бәріміз, САМони
тор тілшісі көріп, біліп отырған 
осы нақты жағдайды маман 
сарапшы білмей ме? Білгенде 
қандай! Тек екі оттың ортасында 
қалған, су ішіп отырған құдығына 
түкіре алмайтын, екінші жағынан 
ақты – қара, қараны – ақ деу
ге діңкесі құрып, тілі батпаған 
соң ескі сарынға қайта айналып 
соғуға мәжбүр болды: «Әйтсе де 
бұндай өте нәзік сферада биліктің 
оқиғаларды тездетпей отырғаны, 
менің ойымша, дұрыс болып та-
б ы л а д ы .  Е л  т ұ р ғ ы н д а р ы н ы ң 
көпэтникалық жағдайында тепе-
теңдікті ұстап тұру мүлдем оңай 
емес қой».

«Тездетуге болмайды» деген 
ұранмен өмір сүреміз деп, 27 
жылдың қалай тез өтіп кеткенін 
байқамай да қалдық. Алдағы 
уақытта да өмір сүруге бола
ды. Тек осы ұраннан айрылмай 
тағы 27 жыл өмір сүрер болсақ, 
кечуа халқының басындағы 
« т а з  к е п е ш т і »  б і з  д е  к и і п 
шыға келуіміз әбден мүмкін. 
Өйткені,  тарихтың үйретер 
бірінші тағлымы – ешнәрсеге 
адам баласын үйретпейтіндігі, 
екіншіден, алдымен трагедия, 
сосын фарс (ерсі әзіл, мазақ) 
түрінде қайталана дамитыны.

2009 жылы қаңтарда «Сво
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(Бұл эссені жазуға түріктің әйгілі қаламгері Халдун Танердің 
«Шишхане көшесіндегі жауын-шашын» әңгімесі негіз болды).

Ғарифолла ЕСІМ: 

Әңгіменің ұзын-ырғасы 
америкалық ғалымның 
пайымдауынша жылқылар 
адам дарға қарағанда 
айналадағы құбылыстарды 
бір жарым есе үлкейтіп көреді 
екен. Бұл жағдай неге сөз 
болған дейсіз ғой. Шығарма 
қаланың қоқысын таситын 
арбаға жегілген кәрі мәстек 
туралы. Жұрт оны «Философ» 
деп атап кеткен. Философ – 
мәстек Шишхане көшесінде 
жауын-шашын күні айнадан өз 
бейнесін көріп қалып, кісінеп 
жібереді.
Кісінегенде өрге кетіп бара 
жатқан қоқыс тиеген арба 
шегіншектеп жол бойындағы 
дүкеннің шынысын қиратады. 
Көшедегі трамвайлар тоқтады. 
Саудасы күйіп бара жатқан 
жүргізушілікті шала меңгерген 
Артин Маргусян деген армян 
саудагері асыққандықтан, 
тежегішін пайдалана ал-
май, тұрған трамвайды арт 
жағынан соғады. Тоқтап 
қалған трамвайдан сүрбойдақ 
Сюхейл Эрбил шығып осы 
жауын-шашын күні өзі ынтық 
болып жүрген қызы Серабпен 
кездесіп қалады. Соқтығысқа 
түсіп қалған армян саудагері 
Сан-Паулудағы серіктестеріне 
тауар бағасын айта алмай 
шығынға ұшырайды. Қызы 
Хельгаға фарфор қуыршақ 
алып беруге қаражаты болмай, 
оған газеттен қайық жасап 
алдандырып отырған чехтың 
еврейі Алоис Моргенрот аяқ 
астынан Бразилиядан тауар 
алып, қарық болып қалады.
Осының бәрі Шишхане 
көшесінде, түс ауа жауынды-
шашынды күні болған.

Ar-ıman

***
Оқиға мағынасы нені болсын 

жылқы көзімен және қалыптағы 
адам көзімен көру арасындағы 
айырмашылықта. Тіптен мәселе 
төркіні бұл да емес, анығы 
жылқы ның айнадағы бейнесі 
туралы.

Жылқы болғанда қоқыстар
ды таситын арбаға жегілген 
жасы жиырмадан асқан кәрі 
мәстек. Неліктен екені белгісіз, 
оны жұрт – Философ деп атап 
кеткенін жоғарыда айттық. 
Оның қарсы алдынан айна – 
трюмо көтерген біреу өте берген
де, мәстек оқыс мінез көрсетіп 
кісінеп қоя берді. Неге кісінеді? 
Ол жағы талас. Жалпы алғанда 
жылқының кісінегенінде не тұр, 
тәйірі деуге де болады, бірақ 
мәселе мәстектің кісінегенінде.

Бұл әншейін емес фило
софиялық мәселе!?

***
Д а н ы ш п а н  Ә б у  Н а с ы р 

әлФараби айнаға қатысты 
білімдер туралы трактат жа
зып қалдырған. Айна дегеніміз 
не? Ол заманның, қоғамның 
көрінісі, бейнесі. Айнадан өз 
бейнесін адам да, жанжануар да 
көреді. Халдун шығармасында 
мәстек – Философ айнадан өзін 
көріп қалған. Әрине, ол айнаға 
жылқы көзімен қарағандықтан, 
айнадағы өз бейнесі қалыпты 
жағдайдан бір жарым есе үлкен 
болып көрінген.

Мәстектің кісінеу себебі осы 
ма, оған жазушының күмәні бар, 
сондықтан оны талқыға салған. 
Әрине, бұл сауалға жауап әртүрлі 
болуы ықтимал.

Менің аңғарғаным, мәстек 
–  Ф и л о с о ф т ы ң  о қ ы с т а н 
айнаға көзі түскенде, қалыпты 
жағдайдан шығып кісінеуін, 
адам тіліне айналдырсақ, ол 
өзінің айнадағы бейнесін көріп, 

деп атағанымен, ол бәрібір тілсіз 
жануар. Шығарма мәстекте 
емес, адамдарға арналған.

Әңгімеде, автор кісімсіну
дің түртүрін баяндаған. Кі
сімсінудің бір түрі губернатор 
Мұхитдин – бейге қатысты. Ол 
да кәрі мәстек – Философтай 
жасы жетсе де зейнеткерлікке 
шықпай отырғанын жазушы 
кісімсінуге балайды.

Халдун Танер кісімсінуді 
қоғамның саяси өмірінен де 
алған. Мәстек бейнесін айнадан 
көріп несіне кісінеді, ол бұрын 
да өз бейнесін көріп жүрді емес 
пе? Осы халды қаламгер былай
ша баяндаған, үзінді келтірейік. 
«… өз бейнеңді айнадан көру 
мен шалшық судан көрудің ай
ырмасы жер мен көктей емес 
пе? Шалшық су, сіз үстінен 
т ө н е  қ а р а п  т ұ р ғ а н д ы қ т а н , 
еріктіеріксіз түрде өзіңізді 
биік мінбеден көсемсіп сөйлеп 
тұрған шешен саясаткердің га
зетке басылған суреті сияқты 
етіп көрсетеді .  Сондықтан 
да, төменнен жоғары қарай 
биіктеп, жайылып, өсіп бара 
жатқандай сезінесіз. Ал, енді, 
айнаға келетін болсақ, оның 
алдында сіз тіке тұрғандықтан, 
әлгіндей жағымпаздыққа толы 
оптикалық фокустарды бай
қамайсыз. Сондықтан өзіңіз 
қандай болсаңыз, сондай етіп 
көрсете салады». («Жұлдыз», № 
12, 136б.)

Байқайсыз ба, айна «шалшық 
су» секілді  болса,  шындық 
аңғарылмай қалады. Шалшық 
су да – айна, бірақ онда сіздің 
кісімсінген қылықтарыңыз 
а й қ ы н  к ө р і н е  қ о й м а й д ы . 
Және де сіз шалшық судан өз 
бейнеңізді нақты көрмейтініңіз, 
оған жоғарыдан қарап тұрасыз, 
бұл бір, екіншіден ол шалшық 
су. Автор аллегориялық тәсілмен 

ның күнәлісі Мәстектің жолдан 
шығарып қойған жерді көлкөсір 
етіп шаптырып тұрғанындай 
халде еді.

***
Кісімсінудің адамның жеке 

басына қатысты тағы бір түрі 
орын алған. Ол Мәстектің аяқ 
астынан кісінегеніне қатысты 
тоқтап қалған трамвайдан түскен 
Сюхейл Эрбилге  қатысты. 
Кісімсіну былайша айтқанда 
комплекс. Сюхейлдің комплексі 
– оның сүрбойдақтығы. Жасы 
келгенмен отбасын құрмаған. 
Көз алдынан жаңа үйленгендер 
өте шыққанда: «Еһ, кішкентай 
да болса бір жылы үй бұйырса 
ғой маған, – деп ойлады ол. 
Және осылай қыпқызыл боп, 
тез ұялатын келіншегім болса. 
Өзі тәртіпті, әрі сабырлы… Ас 
үйден кофе қайнатып жүріп, 

бар. Жолдастары азап лагерінде 
ажал құшқанда, бұл аман қалды. 
Аузындағы алтын тісін сатып 
та жан бақты. Ендігі ойы қызы 
Хельгаға фарфордан жасалған 
қуыршақ сатып әперу, әттең 
жексұрын жұмыссыздық болма
са, ол кісімсінген жан емес. Үмітін 
өшірмеген адам, прокатқа алған 
жазу машинкасымен барлық 
газеттерге шолу жасап, көңіл 
аудардыау деген фирмаларға 
комиссиялық қызмет ұсынуда.

Бұған Шишхане көшесіндегі 
жауыншашындағы күндегі 
мәстек – Философтың аяқ асты
нан кісінегені олжа болды.

***
Артиннен хабар болмаған

дық тан СанПаулудағы Севира 
Мароно Лоренцо:

* Ей, Педро, Стамбулдан ха
бар бар ма? (144 б.)

***
Таза айна кісімсінуге тос

қауыл. Жылқы екеш жылқы 
да кісінеп жіберді. Шындықты 
мойындау – жанайқай. Кісім
сіну адамның өзінөзі алдауы. 
Адам сағым дүниесінде, оның 
сағым ғұмыры – шалшық судағы 
көрінісі. Бірақ, оны мойын
дап жатқан кім бар. Таза айнаға 
тап болып, өзіңнің айна – 
қатесіз кім екеніңді көргеніңде 
мәстек – Философтай кісінеп 
ж і б е р м е г е н д е  н е  қ ы л м а қ 
сың. Кісінеу – кісімсінгеніңді 
мойындау. Қашан болмасын 
адамның таза айнадан өзінің 
анық бетбейнесін көруі мүмкін 
ғой. Әбден ықтимал, бірақ сонда 
жағдай не болмақ? Не болмағын 
алдағы ғұмыр көрсетеді, автор: 
«Иә, сонымен Философ кісінеп 
жіберді… (137 б.)». Ол өзіне төніп 
келген кәрілікті көрді. Қанша 
ышқынғанмен – ол шындық. 
Кәріліктің аты – кәрілік.

***
А р т и н  М а р г у с я н  д а 

кісімсінген саудагер еді. Шайтан 
қуып асығып келе жатып, мәстек 
– Философтың кісінегенінен 
б о л ғ а н  ж о л  қ а қ т ы  ғ ы с ы н а 
қатысты трамвай жүрісін кенет 
саябырсытқанына қармастан, 
ол трамвайдың арт жағын соғып, 
авария жасады.

Артин тірі қалғанына көзі 
жеткен соң, тіршілік қамына 
кірісті. «Құдай үшін, табаныңды 
жалайын,  полиция мырза, 
жіберші мені! Бес минуттан кейін 
сауда басталады, оған дейін ха
барлап үлгермесем, құрыдым!». 
(142 б.) Ол да мәстек – Философ 
секілді «кісінеп» жіберді, оның 
жанайқайы күйіп бара жатқан 
саудасы.

Полиция мырза, кісімсіп 
қалды. Артиннің сөзіне құлақ ас
пады, оның жағдайы бар оқиға

ыңылдап ән салған әйелімнің 
дауысы естіліп тұрса, шіркін. 
Міне, өмір деп осыны айт!». (139 
б.) Бұл оның таза айнадан өзін 
көруі, ол әзірше арман.

Таза айна, оның арманын 
жақындатты. Мына оқиға өзі 
ұнатып жүрген қызы Серабпен 
кездестірді. Ол үшін Шишхане 
көшесіндегі жауыншашынды, 
мәстек – Философтың кенеттен 
кісінеген күні бақыт ұсынды.

Сюхейл мен Серабтың ара
сында болған сұхбат.

Сюхейл: Бас пайдасынан 
басқаны ойламайтын өзімшіл 
адамдарды жек көрем. Төзе ал
майм…(Бұл кісімсу Е.Ғ.)

Сераб: Бәрін дейсің бе?…
Түгел жек көресің бе? – деп 
сұрады.

Автор айтады:  Егер сол 
сәтте Сюхейл жалған намыстың 
дұрысы (кісімсінудің Е.Ғ.) 
жетегінде еріп жүре бермей, 
өзінөзі тоқтатып, Сераб күткен 
жалғыз ауыз сөзді айта салса 
бар ғой, бәрі басқаша болар 
еді, басқаша. Қыз байғұс осы 
бір шашы жалбыраған жігітпен 
бірге Анатолияның, құдай
ау, тек Анатолияның ғана ма 
екен, бүкіл әлемнің кезкелген 
түкпіріне қол ұстасып жүре бе
рер еді. Бірақ, Сюхейлдің сол бір 
ауыз сөзді айтуға жарамағанын 
қарасаңызшы». (141 б.)

Сүрбойдақтың бір құпиясы 
– кісімсіну. Өзі ұнатып тұрған 
қызға бір ауыз аса қажетті сөзді 
айта білмеу, әрине кісімсіну.

Кісімсіну кісіні  бағалап 
қадір лей білмеу, кісімсіну – 
эгоизмнің бір түрі.

***
Аталған шығармада барға 

қанағат еткен, келешектен үмітін 
үзбеген, көрмегені жоқ әйелі 
неміс, өзі чехтың еврейі Ало
ис Моргенрот деген кейіпкер 

КІСІМСІНУ –
ПЕНДЕШІЛІК

онымен келісе алмайтын сыңай 
танытқаны, яғни кісімсінгені.

А д а м д а р  д а  қ ұ д д ы  о с ы 
мәстек – Философ секілді 
айнаға қарағанда шындықты 
көріп қабылдай алмай ісініп, 
өзін зор санап, болмашы нәрсеге 
бұлданып, кісімсініп қалмаушы 
ма еді. Дәп, солай мәстек – 
Философтың кісінегені, адам
дардың кісімсінгені тәрізді 
нәрсе.

***
Әңгіме фабуласы мәстек 

– Философтың кісінегенінен 
бас талды. Кісінегенді түсінікті 
қазақ тілінде айтсақ кісімсіну. 
Жылқы малы кісімсінуші ме 
еді, ол жағын ашып айта ал
маймын. Жазушы бұл тұста ал
легорияны қолданған. Аллего
рия логикалық емес, көркемдік 
тәсіл. Мәстекті жұрт Философ 

адамның өмірі таза айнадай 
анық еместігін білдіріп, шалшық 
суға теңеп отыр. Шалшық судан 
көрінген бейне газет бетіндегі 
мінбеде көсемсіп тұрған саясат
керге ұқсайды. Аллегория, бірақ 
шындықтың иісі аңқып тұр.

***
Мәстек – Философ неге 

кісінеді? Автордың оған мынан
дай жауабы бар: «… өзін әрдайым 
жақсы қырынан, романтикалық 
–  а р т и с т і к  п і ш і н д е  к ө р і п 
үйренген ат кенеттен мынау айна 
көрсеткен мұздай шындықпен 
бетпебет келгенде, шекесіне 
сарт етіп шоқ пар тигендей 
есеңгіреп қалуы әбден мүмкін. 
Сол себепті, оның бұл кісінеуін 
өзінен өзінің көңілі қалған 
байғұс жануардың жанайқайы 
деп те түсінуге болады» (сол 
бетте).

П е д р о  о р н ы н а н  т ұ р ы п , 
әкесінің жанына келді.

* Есіңізде ме, – деді ол, – Гам
бургте тұратын Алоис Моргенрот 
деген кісіден бізге бір ұсыныс 
түсіп еді ғой. Ол жұмысты несие 
алып бастаймын дегендіктен сіз 
бас тартқан болатынсыз. Бірақ, 
оның кепілдіктері тәптәуір еді. 
Бәлкім, мистер Маргусянның 
партиясын соған жіберерміз?

Қарт Лоренцо ұлына көз са
лып, іштей сынай қарады да:

* Жарайсың! Бұл ақылың 
миға қо нады, – деді риза болып» 
(145 б.)

Сөйтіп Моргенрот арманы 20 
мың марка еді, соған қолы жетті. 
Үміт ақталды. Еңбегі жанды. 
Енді қызы Хельгаға фарфор
дан қуыршақ сатып әпереді. Ол 
кісімсінуден гөрі прагматизм
ге, өмірдің қиынқыстауында 
шыныққан еврей нәсілінен бо
латын.

Арменин Артин Маргусян
ның сауда басталар алдындағы 
СанПаулудағы фирманың 
бұрынғы қойылған бағалардан 
жиырма пайызға арзандатқаны 
еврей Алоис Моргенрот отбасы
на нәпәқа болды. Бірақ, негізгі 
оқиға мәстек – Философтың 
кенеттен кісінегені…

***
Кісімсіну адам болған жерде 

бола беретін құбылыс – көрініс. 
Ол – пендешілік. Халдун Танер 
осы халды баяндаған. Кісімсіну 
қазақ топырағында тұнып тұр. 
«Құл» болып күн кешкендер 
еркіндікпен тыныстай бастағанда 
кісімсінудің көкесін көрсетеді. 
Қазақ айтқан: «Жаман атқа жан 
бітсе, жанына торсық байлат
пас» деп. Тағы да айтады: «Жаңа 
байығаннан қарыз алма» – деп. 
Түрік жұрты ешкімге құл болып 
көрмеген ел, керісінше өздері 
өзге елдерге өктемдік жасап, Ос
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ҚазҰУ СТУДЕНТТЕРІ ҚАЗАҚСТАН 
ЖАСТАРЫНА ҮНДЕУ ЖАСАДЫ

Ar-ıman

Мемлекет басшысының «Тәуелсіздіктің ұрпақтары» атты Жастар жылының ашылуында айтылған 
ойлары әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-да өткен студенттік форумда талқыланды. Өздері бастама 
танытқан жетекші университеттің студенттері Қазақстан жастарын «Жастардың шығармашылығы 
мен күш жігері – еліміздің инновациялық дамуы үшін» ұлттық жастар қозғалысына қосылуға 
шақырды.
Бір алаңда 2 мыңнан асқан жастар – студенттік ұйымдардың көшбасшылары, жас ғалымдар, стар-
таперлер, кәсіпкерлер мен еріктілер жиналды. Пікірлермен және тәжірибелермен алмасу Президент 
айтқан барлық негізгі бағыттар бойынша өрбіді. Талқылаудың басты бағыты – білім экономикасын 
құруға жас тарды қатыстыру жолдарын табуға арналды.
Форумды ашқан әл-Фараби атындағы ҚазҰУ ректоры академик Ғалым Мұтанов: «Тәуелсіздік 
жылдарында Қазақстанда жаңа формацияның жас толқыны өсті. Ел Президенті мен мемлекет оның 
қалыптасуына және дамуына көп үлес қосты. Мемлекет тәуелсіздігін нығайтудың жауапкершілігі мен 
интеллектуалды ұлт қалыптастыру және әлемдік деңгейде ұлтымыздың бәсекеге қабілеттілігін артты-
руда жастарға аса зор жауапкершілік пен үлкен үміт жүктеледі», – деп атады.

 IS-SHARA

ӘЛ-ФАРАБИ АТЫНДАҒЫ 
ҚАЗҰУ СТУДЕНТТЕРІНІҢ 
ҚАЗАҚСТАН ЖАСТАРЫНА 

ҮНДЕУІ

Біз, ӘлФараби атындағы 
Қазақ ұлттық университетінің 
студенттері, бүкіл ел жастарына 
үндеу тастаймыз!

Қазақстан Жастар жылына 
аяқ басты, бұл – Елбасының 
ел болашағы жас ұрпаққа де
ген үлкен әрі ерекше қам
қор лығының көрінісі. Атап 
айтқанда,  Қазақстан Рес
пуб  ликасының тәуелсіздігін 
нығайтудың жауапкершілігі 
мен интеллектуалды ұлт қа
лыптастыру және әлемдік 
деңгейде ұлтымыздың бәсекеге 
қ а б і л е т т і л і г і н  а р т т ы р у д а 
жастарға аса зор жауапкершілік 
пен үлкен үміт жүктеледі.

Жастар жылы жарияланды, 
ендігі іс – біздің қолымызда! 
Мемлекет біз үшін бір нәрсе 
жасап береді деп күтіп оты
рудың еш қажеті жоқ. «Мен 
елім үшін не істей аламын?» 
деген сұрақты әрбір  адам 
өзіне қоюы тиіс. Жыл сайын 
елімізде ЖОО қабырғасынан 
200  мыңға  жуық түлектер 
бітіріп шығады. Олар өмірге 
қаншалықты білім қорымен 
қадам басады және азамат
тық ұстанымы қаншалықты 
белсенді деген сұрақ туады. 
Маңыздысы сол олар қажетті 
құзі реттілікке қол жеткізгеннен 
соң жұмыссыздардың қатарын 
емес, өздері жұмыс орында
рын құра алған азаматтардың 
бірегейі болу тиіс.

Себебі, еліміздің ертеңгі 
гүлденуі олардың Қазақстан 
қоғамының дамуына қосқан 
үлесіне тығыз байланысты.

Постиндустриалды қоғам 
ж а ғ д а й ы н д а  м е м л е к е т т і ң 
бәсекеге қабілеттілігі жоғары 
инновация мен технологияға 
қарай айқындалады. «Асыл тас
тан – ақыл жастан» деген дана 
халқымыз. Қазақстанға біздің 

жаңа идеяларымыз, ойларымыз 
жаңалықтарымыз, сонымен 
бірге Индустрия 4.0. құруға 
белсенді түрде қатысуымыз 
аса қажет. Тек осындай жағ
дайда ғана елімізді ғаламдық 
технологиялық трендтермен 
сәйкестікте дамыта аламыз. 
Жастарды елімізді дамыту
дың инновациялық жаңғырту 
үдерісіне тарту тәжірибесі 
жаңа идеяларды айқындау мен 
қолдау жаңа арнайы алаңдар 
құруға жағдай жасап отыр. 
Мысалы, интеллектуалды
шығармашылық әлеуетті ынта
ландыру мақсатында және та
лантты жастарды анықтау үшін 
ӘлФараби атындағы Қазақ 
ұлттық университетінде 6 жыл
дан бері «Менің Қазақстанның 
инновациялық дамуына қосқан 
нақты үлесім» үздік жас ғалым, 
үздік студенттік стартапқа, 
«Өз елімнің гүлденуі үшін 
мен не істей аламын?» атты 
үздік эссе мен поэтикалық 
шығармаға, «Мәңгілік ел – 
менің мұратым» үздік пат
риоттық әндерге арналған ҚР 
Бірінші Президенті күнінде 
қортындысы шығарылатын 
байқаулар жобасы жүзеге асы
рылып келеді.

Осы өткен 6 жыл ішінде бұл 
жобалар елеулі шығармашылық 
алаңға айналып, студент жас
тар арасында қызығушылық 
туғызып, өзінің өте жоғары 
деңгейдегі тиімділігін көрсетіп 
отыр. Бабаларымыздан қалған 
«Бұлақ көрсең – көзін аш» де
ген қанатты сөз бар. ӘлФараби 
а т ы н д а ғ ы  Қ а з Ұ У  т ә ж і р и 
бесі негізінде ұлттық жастар 
қозғалысын қалыптастыру 
мақсатында барлық ел жас
тары арасында жыл сайын 
«Жастардың шығармашылығы 
мен күшжігері

– еліміздің инновациялық 
дамуы үшін» ұранымен атал
мыш байқауды өткізіп отыруды 
ұсынамыз.

Осынау жобаның жыл сай

ДЕРТІ

манлылар империясын құрған. 
Қазақ болса, міне үш ғасыр бойы 
өзінің еркіндігін алуға жантала
сып, жан беріп келіп, ендіенді 
Бостандыққа енді. Құлдық сана 
әдет, дәстүрімізге енгені сон
шама елімізді кісімсіну буып 
тұр.  Мансабы бар адамның 
қабылдауына бара алмайсың, ол 
қабылдамайды, телефонға жауап 
бермейді, жүре сөйлеседі. Байлар 
әңгімесі мүлде бөлек, оларға жәй 
адамның жақындауы қиямет
қайым.

Бұл – кісімсіну. Түркі еліне 
жиі қатынаймын. Онда лау
азымды адамдармен жүздесу 
бізге қарағанда әлдеқайда жеңіл. 
Түркия байлары қол жайып ас 
береді, өздері дастархан басында 
«күтуші» боп қызмет атқарады. 
Бізде министрлер, әкімдер, 
байлар ас береді, бірақ оған 
көмекшілерін жібереді. Сонда 
атам қазақтың «Ас иесімен тәтті» 
деген даналығы қайда қалады. 
Мәселе, кісімсінуде.

Кісімсіну тектілікке, бекзат
тық қа қатысты. Кісімсінудің бір 
көрінісі – міндетсіну, лауазымы
на қатысты істі атқаруды міндет 
санайтын шенеуніктерді қайда 
қоймақпыз?!

***
Шығарма немен аяқталған. 

Қалай басталса, солай тәмәм 
болған. Бұрыштағы муниципа
лит орнатқан үлкен айнадан ол 
тағы өзін көрді. Бұл жолы да өзін 
бір жарым есе үлкейтіп көрсетті. 
Бірақ, ол кісінеген жоқ, кісінеуге 
құлқы да болмады.

Жазушы шығарманы бы
лайша тәмәмдайды. «Ол айнаға 
көзінің қиығын тастады да, ба
сын тартып ала қойды. Содан 
соң, әдеттегідей баяу, өз жасына, 
өз абыройына лайықты сылбыр 
жүріспен жолын жалғастыра 
берді». (146 б.)

Кісінеу де, кісімсіну де бір 
мән, бір мәселе. Күннің жа
уын – шашыны оған бөгет 
емес. Кез келген оқиғаның 
себебі және нәтижесі болаты
нын жазушы аллегориялық 
т ә с і л м е н  т а м а ш а  б а я н д а п 
берген. Мәстек Философтың 
кісінеуі оқиға себебі, ал оның 
нәтижесі оқырман түсінігінде, 
шығарманы кім қалай түсінеді, 
сол нәтиже.

***
Кісімсінбейтін кісі болмай

ды, сонда кісімсіну оқиғаның 
себебі ме, нәтижесі ме деген 

ын жүйелі түрде Қазақстанның 
барлық аумағында өткізілуі 
жаңа жобалардың, жаңа идея
лар мен бастамалардың пайда 
болуына негіз қалап, олардың 
кәсіпкерлік құзіреттілігінің 
қалыптасуына және жастардың 
болашақта жеке инновация
л ы қ  к ә с і п о р н ы н  қ ұ р у ы н а 
жол ашады деп сенеміз. Егер, 
бұл жобаға әр университет, 
кәсіпорын, аймақ қосылатын 
болса, инновациялық жастар 
қозғалысы еліміздің дамуы
на игі ықпал ететін, нағыз бұ
қаралық жобаға айналарына 
сенімдіміз.

Біз  жастардың ең үздік 
б а с  т а м а л а р ы  м е м л е к е т т і к 
ұйымдардың барлық деңгейін
дегі тиісті ресурстардан қол
дау табады деп сенеміз! Осы
ған орай Біз үлкен ынтамен 
Президенттің тапсырмасын 
қолға ала отырып, талант
т ы  ж а с т а р д ы ң  и д е я л а р ы 
мен стартаптарына көмек 
көрсету мақсатында арнайы 
грант табыс тайтын бизнес
құрылымдарға ұсыныс тастай
мыз. Біздің ұсынысымыз ары 
қарай кең көлемде жүзеге асы
рылса, онда ол қоғамда қолайлы 
инно вациялық орта жасауға, 
әрі жастардың күшжігері мен 
шығармашылығының жасампаз 
күшке айналуына мүмкіндік 
береді.

Біз  еліміздің жастарын 
«Жастардың шығармашылығы 
мен күш жігері – еліміздің 
инновациялық дамуы үшін» 
атты жобаға белсенді түрде 
қа тысуға және өз білім дерін, 
білік тілік пен шығарма шылық
тарын жаңа креативті идеялар 
мен инновацияларды ойлап 
табуға бағыттауға шақырамыз. 
Қазақстанның ең дамыған 
30 елдің қатарына қосылуы 
толығымен бізге байланысты!

Еліміздің болашағы – біздің 
қолымызда!

qazaquni.kz

***
Баяғы қазақтан сөз қалған: 

«Жылқы кісінескенше, адам 
с ө й л е с к е н ш е » .  С о н д а  о с ы 
сөздің астарында кісімсіну де
ген пәле жатқан жоқ па екен?! 
Ойланайық!

Халдун Танердің мәстек – 
Философы айнаға көзі түскенде 
неліктен, кенет кісінеп жіберіп, 
жұртты әбігерге салды. Тағы да 
ойланған жөн!

«Ж ұ л дыз» ж у рна лы осы 
шығар маны таныстыра келе 
әзілге құрылған әңгіме депті. 
Олай емес. Мұнда әзіл жоқ. 
А ллегория бар. Көне заман
нан белгі лі А л легория әзі л 
емес, мысқыл болады. Мысқыл 
дегеніміз әзілден ауыр. Мыс
қ ы л д ы ң м а ғ ы н а сы т е р ең. 
Бірақ, әдетте мысқылшылдық 
деген де кездесті. Оның жөні 
бөлек. Ол ж ұқа лтаң, ж үдеу 
тіптен орынсыз көрінетін адам 
пиғылы.

Халдун Танердің «Шишхане 
көшесіндегі жауыншашын» 
сондай шығарма. Тегіннентегін 
қоқыс жинайтын арбаға жегілген 
кәрі мәстектің есімі Философ 
деп аталмаған. Бұл нағыз Алле
гория.

шырғалаң ой төңіректей ба
стайды. Айтарым, қайқайсысы 
болса да, болайын деп тұрған 
істің бірі басшысы, бірі нәтижесі 
болмақ!

Кісімсіну оқыс оқиға. Қа
лыпты жағдай жазушы Халдун 
айтқандай өз жасына, өз абы
ройына яғни шамашарқына 
лайықты ғұмыр кешу, бірақ, сол 
әр қайсысымыздың қолымыздан 
келе қояр ма екен?!

Бір жағынан «оқыс оқиға» 
болмаса, жауыншашын да бол
май қойса не демекпіз!!!

Сірә, кісімсіну жауын – ша
шын сияқты табиғи құбылыс 
емес пе?! Ойланған жөн!

***
Пенде болған жерде кісімсіну 

болмай тұрмайды. Кісімсіну – 
пендешілік делік. Пендешіліктен 
тыс тұрған немесе анығырақ 
айтқанда пендешіліктен сау адам 
бар ма?

Сөз болып отырған әңгімеде, 
пендешілікке ұрынбаған чех – 
еврейі Морис Моргенрат. Еврей 
халқының әлемнің байлығына 
да, ғылымына да, әдебиет пен 
өнеріне де елеулі үлесі бар. Егер 
сан жағынан алғанда еврей халқы 
небәрі 15 миллион шамасында, 
бірақ адамзаттың қазынасына 
қосқан үлесі анағұрлым мол. 
Ойлаймын, кісімсініп тұрған ел, 
халық көп пайдадан құр қалмақ.

Кісімсінуге жақын түсінік
тер: бәлсіну, менменсіну, өзіңді 
өзгеден артық санап не түрлі саяси 
ілімдер жасаумен әуестенушілік. 
Айталық, марксизм, фашизм, 
большевизм секілді т.б. адам 
баласына табиғаты жат қылық – 
пиғылдар жүйелері.

К і с і м с і н у  ә н ш е й і н  қ ұ 
былыс емес, оның түбінде эко
номикалық, бәсекелестікті, 
адамшылықты бағаламаушылық 
деген қатқабат астарлар жа
тыр. Ұялмайтын жерде ұя лып 
өз үлесінен құр қалып, кеу
делерін аспанға атып жүрген 
ағайындарды көргенде, есіме 
кі сімсіну деген орала береді.

Кісімсіну – пендешілік дерті.
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ЕҢБЕГІНІҢ АРҚАСЫНДА 
ҚЫЗМЕТТЕ ӨСТІ

Нұрлан Асқарұлы – қатар дағы 
қарапайым қызметкерден биік 
дәрежелі мемлекет қызметшісіне 
дейінгі  еңбек жолынан өтіп, 
шыңдалған тұлға. 

Таукен инженері, экономист 
мамандығын меңгерген ол алғаш 
еңбек жолын өзінің туған жері 
Ақтөбе облысы, Октябрь ауда
ны, Қандыағаш станциясында 
электромонтер болып бастаған. 
19931995 жылдары Мәскеудегі 
«Гили – Паскер» ЖШСде мұнай 
өнімдері жөніндегі бас сарап
шы, бөлім бастығы, бас дирек
торы қызметтерін атқарған. 
19951996 жылдары Алматыдағы 
«Отырар Лтд» шағын кәсіпорны 
д и р е к т о р ы н ы ң  о р ы н б а с а 
ры болды. 19962006 жылдары 
«Қазтүрікмұнай» ЖШСне ин
женер болып орналасып, бөлім 
бастығы, бас директоры қызметіне 
дейін өсті. Тіпті, «ҚазМұнайГаз» 
ҰК» АҚ атқарушы директоры 
болды. Біз ол кісінің еңбек жо
лына бекерге тоқталып отырған 
ж о қ п ы з .  Ө з д е р і ң і з  к ө р і п 
отырғандай,  ол  кейбіреулер 
құсап «әкежәкенің» арқасында 
бірден жоғары қызметке топ ете 
қалған жоқ. Керісінше, бәрін ең 
төменнен бастап, өзінің қарым
қабілетінің арқасында қызмет 
баспалдақтарымен өсе білді. 

2006 жылы ҚР Энергети
ка және минералдық ресурстар 
министрлігі Мұнай өнеркәсібі 
департаментінің директоры бо
лып, одан кейін бір жылдан соң 
әкімдік қызметке ауысты. 2007 
жылдың қыркүйегінен бастап 
Батыс Қазақстан облысы әкімінің 
орынбасары болып тағайындалды. 
Кезінде талай жыл министр, 
облыс әкімі,  ҚР Парламенті 
Мәжілісінің төрағасы қызметтерін 
атқарған іскер басшы Бақтықожа 
Салахатдинұлы Ізмұхамбетовтың 
орынбасары болды. Қабілетті, 
мемлекеттік тәжірибесі  зор, 
м ы қ т ы  ұ й ы м д а с т ы р у ш ы н ы ң 
қасында жүріп, жақсы тұлғаның 
жағымды қасиеттерін бойына 
сіңірген Нұрлан Асқарұлы 2010 
жылы БҚО әкімінің бірінші орын
басары қызметін атқарды. Жылдар 
бойы жинаған мол тәжірибесімен, 
өзінің жаңалыққа құмарлығы және 
тынымсыз еңбекқорлығының 
арқасында Ноғаев араға екі жыл са
лып Батыс Қазақстан облысының 
әкімі болып тағайындалды. 

Аймақ билігін қолына алған 
күннен бастап өңірдің дамуы
на, әлеуеттің нығаюына көп күш 
жұмсады. Елбасы тарапынан да, 
халықтан да лайықты бағасын 
алып, өзін нағыз істің адамы, 
ерінбейтін, жалықпайтын, табан
ды қызметкер екендігін байқатты. 

О н ы ң  о с ы н д а й  е р е к ш е 
қабілетін аңғарған Елбасы енді 
оған жаңа міндет жүктейді. 2016 
жылы Қазақстан мұнайының аста
насы – Атырау облысының әкімі 
етіп тағайындайды. Содан бері 
Ноғаевтың тағы бір тынымсыз 
күндері басталады.  

ЖҮРЕКЖҰТҚАН 
АЗАМАТ

Айта кетейік, Атырау облысы 
– Қазақстан үшін өте маңызды 
стратегиялық аймақ болып са
налады. Қазақстан мұнайының 
басым көпшілігі осы өңірден 
шығады десек, артық айтқандық 
емес. Мұнда халық мұнай өңдеу, 
балық шаруашылығы, аграрлық 
сектор, т.б. істермен айналысады. 

Атырау облысын басқару оңай 
емес. Бұл жақтың халқы да тасқын 

налистерден қашып жүргенін 
көрдік. Ал Ноғаев көтеріліп кетуге 
шақ тұрған халыққа басу айт
ты, сабырға шақырды, тыныш 
тарқата білді. Міне, нағыз елшіл, 
мемлекетшіл, халықшыл азамат 
дегенді осындай әкімдерге қарата 
айтуымыз керек. 

Қ а л а й  д е с е к  т е ,  Н ұ р л а н 
Ноғаевтың ел үшін қандай қа
дамға барса да қажымай, шар
шамай, ширыға жұмыс істеуі, 
күрделі кезеңдерде қателеспей 
шыдамдылық танытуы, тіпті қиын 
істе батырға тән байламға ба
рып, қол бастай білуі, алған бет
тен айнымай жол бастай білуі 
– қазіргі тізгін ұстаған талайға үлгі 
боларлықтай зор әрекет. Нағыз 
халықшыл әкімнің бұл ісін бас 
бармақпен бағалауымыз қажет.

ЕЛДІҢ ДЕ, ЕЛБАСЫНЫҢ ДА 
КӨҢІЛІНЕН ШЫҒЫП КЕЛЕДІ

Жасыратыны жоқ, Ноғаев 
Атырау облысына әкім болып кел
генде, жергілікті жұрт жатырқай 

секілді өр рухты, өжет мінезді 
келеді. Өңірдің оппозициясы да 
анаумынау емес, бұрынғы іріірі 
шенеуніктерден құралған үлкен 
топтар. Олармен жұмыс істеу өте 
күрделі. 

Естеріңізде болса, Нұрлан 
Ноғаев аймақ тізгінін қолына 
алғанына бір ай уақыт өтпей жа
тып, Атырауда жер дауына бай
ланысты алғаш бейбіт шеру өтті. 
Осындай нағыз сыналар сәтте 
облыс әкімі  креслода отыр
май, керісінше, ашуға булыққан 

мыңдаған жұрт арасына күзетсіз
ақ өзі батыл кіріп, халыққа басу 
айтып, сабырға шақырды. Еш 
кісілігі жоқ, қарапайым, қызметін 
де, қажырқайратын да халыққа 
арнаған азамат, міне, осындай
ақ болсын! Ноғаевтың бұл ерлігі 
халықтың жадында сақталып, 
тарихта қалатыны сөзсіз. Әйтпесе 
жерге байланысты митингтер 
еліміздің өзге аймақтарында да 
орын алды. Бірақ дәл Ноғаевтай 
ызаға булыққан халық арасына 
ешқандай әкім шыға алған жоқ. 

Ол – шындық! Қайта керісінше, 
осындай қиын сәтте көп әкімдер 
бұғып қалып,  ашуға  мінген 
жұрттың алдына полицияны айдап 
салып отырды. Осы кезде халық 
Ноғаевқа риза болып: «Әкімдердің 
ішіндегі нағыз ер жүрек азамат 
екен» деген баға берді. Әкім деген 
осылай халықпен бірге болуы ке
рек. Басқа әкімдер немесе депутат
тар ашу үстінде тұрған халықтың 
арасына кіріп, сөз сөйлемек түгілі, 
экраннан да басу айта алмай, 
«ереуілді естімедім» деп, жур

қарағаны рас. Дегенмен, онда ол 
халықпен етене жұмыс істеудің 
үздік үлгісін көрсетті. Облыс 
әкімінің Атырау аймағына та
баны тимеген жер қалмаған 
шығар. Барған жерінің бәрінде 
жергілікті шенеуніктерге қатаң 
талап қойып, тиісті тапсырма
лар берді. Өз ісіне немқұрайлы 
қараған кейбір жергілікті басшы
ларды сынға алып, халықпен етене 
жұмыс істеуге үгіттеді. Әсіресе, 
жергілікті әкімдіктің, ветеринария 
басқармасының жұмысына көңілі 
толмайтынын ашық жеткізді. 

Б і р  ө к і н і ш т і с і ,  б і з д е г і 
әкімдердің басым көпшілігі Ел
басы көңілінен шығуды ғана ой
лап, халыққа жағымды болуды 
екінші планға ысырып қояды. 
Ал Ноғаевтың артықшылығы 
сол, ол Елбасының да, елдің 
д е  к ө ң і л і н е н  ш ы ғ у д ы  қ а т а р 
а л ы п  ж ү р е д і .  Е л б а с ы н ы ң 
сеніміне ие болған Ноғаевтың 
Қазақстанның мұнайлы өлкесіне 
ауыстырылуының тағы бір себебі, 
мәні мүмкін осыда жатқан шығар, 
кім білсін?! 

Өзге өңірлердің әкімдерін 
м ү м к і н  қ а з а н д ы қ т ы ң  о т ы 
ны мен құбырлардың жайкүйі 
алаңдататын шығар, ал Нұрлан 
Асқарұлы соның бәрімен бірге 
Атыраудың рухани өміріне, ағарту 
саласына, зиялы қауымды ойлан
дыратын мәселелерге, т.б. ерекше 
мән береді. Өйтпеске тағы бол
майды. Өйткені, бүгінгі әкім тек 
шаруашылық мәселелерімен ғана 
емес, сондайақ, жаһандану за
манында қазақстандық мәдениетті 
нығайтып, елдік, мемлекеттік 
мүддеге қызмет етумен қатар, 
тұрғындардың әкімдікке деген 
сенімін арттырып, халықпен қоян 
қолтық жұмыс істеу секілді қат
қабат шаруалармен де айналысуы 
тиіс. 

Осы ретте қайбір жылы Аты
рауда Алаш қозғалысының 100 
жылдығы дүркіреп аталып өтті. 
Облыс әкімі ұмыт болған Алаш 
қайраткерлерінің  өмірі  мен 

МЕМЛЕКЕТШІЛ, ХАЛЫҚШЫЛ ТҰЛҒА 
НҰРЛАН АСҚАРҰЛЫ ТУРАЛЫ ҮЗІК СЫР

НАР ТҰЛҒАЛЫ
 «Ақынның да ақыны бар, өлеңі бір бөлек, әкімнің де әкімі бар, берері бір бөлек» демекші, елдік мұрат 
жолында елеулі еңбек етіп жүрген қайраткерлеріміз елімізде аз емес. Олар мемлекет дамуына қызмет 
етіп, ұлттың ұлт болып ұйысуына ерекше үлес қосып келеді. Бір артықшылығы, қазіргі аға ұрпақтың 
қатарына еніп жүрген ел ағаларының маңдайына Тәуелсіз ел атанған мемлекеттің ауыр жүгін арқалау 
жазылды. Бұл біле білген адамға – зор бақыт, зіл батпан жауапкершілік. Кейбір мемлекеттік тұлғалар 
осы қазақ қоғамының аса ауыр жауапкершілігін иығына екі есе артып жүр. Әрине, олардың елге қызмет 
етудегі бағасын болашақта халық беретін болады. Мезгіл мінберінен көрінген тұлғаның болмысын 
айшықтау – уақыттың еншісіндегі мәселе. Дегенмен, Тәуелсіз Қазақстанның дамуына білім-білігімен, ақыл-
парасатымен үлес қосып жүрген азаматтар жайында жылы лебіз білдіргеннің айыбы болмас. Біз бүгінгі 
тақырыпта Атырау облысының әкімі Нұрлан Ноғаев мырзаның мемлекетшілдік, ұлтшылдық қасиеттерін 
тілге тиек еткенді жөн санадық. 
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құндылықтарын ұрпаққа наси
хаттау мәселесіне ерекше назар 
аударды. «Өскелең ұрпақ, жастар 
Алаш қайраткерлерінің аттарын 
біле бермейді. Осы өңірде сол 
идеяны ту етіп ұстап, сол жолда 
жанын пида етіп, қамауға кеткен 
қаншама азамат бар. Солардың 
аттарын шығаруымыз керек. Олар 
туралы деректер әзірге, өкінішке 
орай, аз. Бәрі «шаң басқан архив
терде» жатыр. Соны табу – біздің 
міндетіміз», – деген болатын 
Н.Ноғаев. 

Мұның алдында мұнайлы 
өлкеде Атырау өңірінің тумасы, 
ақиық ақын, ҚР Әнұранының 
авторы Жұмекен Нәжімеденовтің 
оқулары өткен еді. Онда да Ноғаев 
ұлт мәселесін көтеріп, қазақ 
қоғамын ұлтсызданудан қорғау 
керектігін жеткізген. Сол кездегі 
мәлімдемесінде ол: «Арамызда 
дәстүрін, мәдениетін ұмытып 
бара жатқан азаматтар бар. Біз 
ұлқыздарымызды ұлтсызданудан 
қорғауымыз керек. Ал бұл про
цеске төтеп беретін бірденбір 
жол, ол – рухтың биіктігі. Жастар 
рухқа азық болатын халқының 
мұраларынан үнемі нәр алып оты
руы қажет», – деген еді облыс 
әкімі. 

ТІЛ ЖАНАШЫРЫ

Айта кетейік, Атырау облы
сы еліміздің негізгі өнеркәсіптік 
орталығы болғандықтан, мұнда 
тек қазақстандық емес, соны
мен бірге шетелдік ірі компани
ялар да жұмыс істейді. Нұрлан 
Асқарұлы осы кәсіпорындарда 
ж ұ м ы с  і с т е й т і н  қ а р а п а й ы м 
жұмысшылардың да қамын ой
лап келеді. Ол бір сөзінде бүкіл 
әлемде мұнай өндірудің азаюына 
қарамастан, жұмысшылардың 
жаппай қысқаруға ұшырауына 
жол беруге болмайтынын жеткізді. 
М і н е ,  Н о ғ а е в т ы ң  ш е т е л д і к 
инвесторларға қатысты осындай 
батыл әрекеттері де көпке үлгі бола 
алады. 

Нұрлан Асқарұлы мемлекеттік 
тілге де үнемі қамқорлық таны
тып жүреді. Бірде ол Нидерланд 
корольдігінің Қазақстандағы, 
Тәжікстандағы, Қырғызстандағы 
Төтенше және өкілетті елшісі 
Дирк Ян Коппен кездескенде орыс 

тілінде сөйлесуден бас тартты. Әкім 
орыс тілінде сұхбаттасуды ұсынған 
елшіге «Біз Қазақстаннанбыз ғой. 
Мысалы, мен Нидерланд еліне 
барар болсам, қасыма голланд 
тілінде сөйлейтін аудармашы
ны ертіп апарамын, сондықтан 
қазір қазақ тілінде әңгімелесуге 
мүмкіндігіңіз болмаса, келесіде 
қазақша сөйлесуге келісейік», – 
деген еді Нұрлан Асқарұлы. 

Осылайша облыс басшысы 
аймақтағы тіл мәселесін достық, 
сыйластық арқылы жолға қоя білді. 
Әйтпесе, облыс әкімі бір емес, 
бірнеше тіл білетінін жұртшылық 
біледі. Ол орыс, түрік, ағылшын 
тілдерін жетік меңгерген. Ілгерідегі 
бір сұхбатында Нұрлан Асқарұлы 
тілге қатысты былай депті: «Тіл 
– халықтың жаны. Сондықтан 
бұл бағытта адамның қанын 
қоздырар, жанын тебірентер қызу 
әңгімелер жүруі, әлбетте заңды. 
Ақын Қадыр Мырза Әлидің «Ана 
тілің – арың бұл, ұятың боп тұр 
бетте. Өзге тілдің бәрін біл, өз 
тіліңді құрметте!» деген ұлағаты 
өз маңызын ешқашан жоймайды. 
Бірақ тіл әсіреқызыл саясаттың 
«әпербақан» құралына айналмауы 
тиіс. Берекелі ел болса, басымызда 
– баянды бағымыз, қоғамымызда 
– тұрақты тірлігіміз тұрса, бәрін 
де бірігіп атқаруға боларына елдің 
көзі ендігі жерде жетті. Абай ата
мыз «Сөз түзелді, тыңдаушым, 
сен де түзел» деп айтқандай, ендігі 
мәселе – сол ана тіліміздің ұлы 
көшке ілесіп, қатардан қалмай, 
алға озуында. Бұл – баршамыздың 
ісіміз...».

ТОҒЫЗ ЖАСАР 
БҮЛДІРШІНГЕ ӨМІР 

СЫЙЛАДЫ

Нұрлан Асқарұлының тағы 
бір ерекшелігі, ол қайда жүрсе 
де елжұртқа, әсіресе, мұқтаж 
жандарға  қолынан келген
ше көмек беріп жүреді. Оның 
жергілікті таланттарға, ақын
жазушыларға көп қамқорлық 
жасағанын талай естіп жүрміз. 
Біз оның бәрін қайталамайақ, 
тек өзіміз куә болған бір оқиғаны 
жеткізгіміз келеді. Осыдан біраз 
бұрын ДЦП диагнозымен ау
ырып, қосымша эпилепцияға 
шалдыққан бүлдіршіннің анасы 
бізге шығып, баласын емдетуге 
қаражат таппай, қатты қиналған 
болатын. Бүлдіршінге шұғыл 
көмек қажет. Әр сәт қымбат. 
Осындай қысылтаяң кезде 9 жа
сар бүлдіршінге өмір сыйлағысы 
келетін мейірімді жандар іздей 
б а с т а д ы қ .  Б і р  к ө м е к т е с с е , 
Нұрлан Асқарұлы жәрдем етер 

•	Атырау жұрты қара күйе болып, көмір жағудың маша қатынан 
құтылды. Аймақтағы елді мекендердің 130ы немесе 79,2 пайызы 
көгілдір отынмен қамтылған. Бұл – республика бойынша жоғары 
көрсеткіштің бірі. Енді облыс көлеміндегі қалған 34 ауылды газ
дандыру жоспарланып отыр. 

•	Балқұдық, Азғыр, Қоңыртерек, Асан, Үштаған, Сүйіндік, 
тағы басқа ауылдарда 7 мыңның үстінде адам тұрады. Елдің 
батыс бөлігін мекендеген тұрғындар табиғи әрі арзан отынды 
армандағанына талай жылдың жүзі өткен. Облыстық энергетика 
және тұрғын үйкоммуналдық шаруашылық басқармасының бас
шысы Мұрат Иғалиевтің айтуынша, аталған елді мекендерді газ
дандыру үшін екі жоба әзірленген. Соның бірі 365 шақырымдық 
магистралдық және кентаралық жоғары қысымды газ құбыры. 
Екіншісі – жалпы ұзындығы 67,6 шақырымды құрайтын 
селоішілік көгілдір отын желісі. Жобалардың жалпы құны – 10, 
3 млрд. теңге. 

•	Қазір «КАСтройЛТД» ЖШСнің күшімен 362 шақырым 
кентаралық газ желісі тартылған. Селоішілік құбырдың құрылысы 
да басталуда. Бұл жұмыстарды биыл аяқтау көзделіп отыр. 
Бұған қоса, 13 шағын ауылға газ құбыры тартылады. Олардың 
қатарында Бала Ораз, Атамбаев, Көздіқара, Есмахан ауылдары 
(Махамбет ауданы), Амангелді, Жасқайрат, Қызыл үй (Исатай 
ауданы) және Тасқұдық, Соркөл, Сарқұмақ, Былқылдақты, 
Қоңыраулы, Кенбай елді мекендері (Қызылқоға ауданы) бар.

•	Облысты газдандыру мақсатында бұдан өзге ауқымды жо
балар жүзеге аспақ. Соның бірі – «КазТрансГазАймақ» АҚна 
қарасты Атырау өндірістік филиалы үсынған 9 инвестициялық 
жоба. Бұл тозығы жеткен болат құбырларды полиэтиленге ау
ыстыруды мақсат етеді. Мұндай бастама желінің қуаттылығын 
да арттырады. Жобадағы 6 нысанның құрылысына жергілікті 
бюджеттен 228,2 млн. теңге бөлінген. Қалған үш жобаға биыл 
қаржы қарастырылады. Бәрінен де маңыздысы, инвестициялық 
жобалардың жүзеге асуы тұрғындар үшін тарифті көтермеуге 
мүмкіндік береді.

 Серік ЖҰМАБАЕВ

Тақырыпқа тұздық

АТЫРАУЛЫҚТАР КӨМІР 
ЖАҒУ МАШАҚАТЫНАН 

ҚҰТЫЛАДЫ

Жоғарыда айтқанымыздай, Атырау облысын басқару екінің бірінің қолынан келе бермейтін өте 
күрделі шаруа. Егер Нұрлан Асқарұлы осы сынақтан жақсы өтетін болса, онда оның болашағы бекем, 
келешегі кемел болмақ. Өйткені, көп саясаткерлердің айтуынша, Атырау облысы әкімі лауазымы 
қызметтік баспалдақта өсуге зор мүмкіндік беретін табысты орын саналады екен. Кезінде бұл 
лауазымды қазаққа жақын тұлға Иманғали Тасмағамбетов абыроймен атқарып, мәртебесі биіктеді. 
Ел арасында саяси салмағы мен танымалдығы артты. Аслан Мусин де осы орыннан жоғарылап, 
Президент Әкімшілігінің басшысы қызметіне дейін өсті. Бақтықожа Ізмұхамбетов те Мәжіліс 
спикеріне дейін көтерілді. 
Қандай лауазым болсын біз Нұрлан Асқарұлының қыран құстай самғап, биіктерден көріне беруіне 
тілектеспіз. Өйткені, оның елге бергенінен әлі берері көп. Атқаратын игі істері әлі алда деп санаймыз. 
Еңбегіңіз жанып, абырой биігіне көтеріле беріңіз, жақсы аға!

P.S.

НОҒАЕВ
деген ниетпен ол кісіге ар
найы хат жазған болатынбыз. 
Жас бүлдіршіннің өміріне ара
ша түсер деген сенімімізді ол 
кісі жерге таптаған жоқ. Қайта 
кәсіпкерлерге шығып, мүмкіндік 
болғанша көмектесуін сұрады. 
О с ы д а н  к е й і н  к ә с і п к е р л е р 
қаражат жағынан көмектесіп, 
бүлдіршіннің емделуіне зор 
мүмкіндік  жасады.  Нұрлан 
Асқарұлының бұл жақсылығына 
айтар алғысымыз шексіз. Әсіресе, 
жас бүлдіршіннің анасы ол кісінің 
көмегіне қатты риза болып, жы
лап жіберді. Нұрлан Ноғаевтың 
б ұ л  ж а қ с ы л ы ғ ы  е ш қ а ш а н 
ұмытылмайды. Жүректе мәңгі 
сақталады. 

Әрине, Ноғаев елжұртқа 
жасаған жақсылығын көпке 
айтқанды қаламайды. Өйткені, 
жақсылықтың бәрі  жасырын 
жасалғаны абзал.  Дегенмен, 
«жақсының жақсылығын айт 
– нұры тасысын» деген халық 
даналығын ескере отырып, ол 
к іс ін ің  осы б ір  қайырымды 
әрекет ін  айта  кеткенді  жөн 
санадық. 

ҚАЗАҚ РУХАНИЯТЫНЫҢ 
ҚАМҚОРШЫСЫ

Бү г і н де е л у д і  еңс е рг ен 
ағамызға облыс әкімі деген 
абырой лы қ ызмет ті атқару 
мақтаныш қана емес, міндет 

пен жауапкершілік сезімін де 
сыйлайтыны анық. Әрі Ноғаев 
бұ л орынтақ мисси ясын өз 
деңгейінде атқарып келеді. Сол 
себептен шығар, ұлт рухани
ятына етене жақын шенеунік 
ретінде ол зиялы қауым ара
сында орынды мадаққа жиі 
ұшырап жата ды. Қа лай де
ген мен де, қа зақ ру хан и я
ты үшін қабырғасы қайыса
тын атқамінерлер арасында 
Н.Асқарұлының тұлғасы бір 
төбе десек, артық айтқандық 
емес. 

***
Бір сөзбен айтқанда, Атырау 

облысына Нұрлан Ноғаев әкім 
болып келгелі аймақтың әр сала
сында ілгерілеу бар. Өнеркәсіп 
саласы, балық шаруашылығы, 
азаматтарды баспанамен қамту 
мәселесі де жылданжылға 
жанданып келеді. Мемлекеттік 
бағдарламалар да талапқа сай 
орындалып отыр. Президент 
тапсырмаларын тыңғылықты 
орындап, халықтың көңілінен 
шыға білген, мұнайлы өлкенің 
дамуына зор үлес қосып келе 
ж а т қ а н  м ұ н д а й  б а с ш ы н ы 
қалай мақтамайсың? Ол елі 
үшін аянбай тер төгіп, өзіне 
артылған үмітті абыроймен 
атқарып келеді. Нұрлан Ноғаев 
басқалардан осы қасиетімен 
ерекшеленіп тұр.
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«АЙЫБЫМ ЖОҚ»:
ГауҺар Әлімбекова Елбасынан араша сұрап, хат жазған

Гаухар Әлімбекованың адвокаты: 
ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ПРЕЗИДЕНТІ НҰРСҰЛТАН ӘБІШҰЛЫ НАЗАРБАЕВҚА

«МЕН СИЯҚТЫ ӨНЕР АДАМДАРЫ ӘДІЛДІК 
ТАППАЙ ШЫРЫЛДАП ЖҮРГЕНДЕ, ҚАРАПАЙЫМ 

ХАЛЫҚТЫҢ ҚАНДАЙ КҮЙ КЕШІП ЖАТҚАНЫН 
ЕЛЕСТЕТУДІҢ ӨЗІ ҚОРҚЫНЫШТЫ»…

БҰЛ ІСТЕ ӘНШІНІҢ КІНӘСІ ЖОҚ, 
ӨЗІ ЗАРДАП ШЕГІП ОТЫР

Arasha

Әлеуметтік желіде алты жылға сотталған танымал отандық әнші Гаухар Әлімбекованың 
мәселесі қызу талқылануда. Осыған дейін әншінің заңгері «бұл істе Әлімбекова өзі зардап 
шегіп отыр» деп мәлімдеген еді. Танымал өнер жұлдыздары, қоғам белсенділері, зиялы қауым 
өкілдері мен адвокаттар әншіні қолдап өз пікірлерін ашық жазуда.
Олардың қатарында Абзал Құспан, Сәуле Әбілдаханқызы, Қазыбек Иса, Мұхтар Шерім, Гүлзира 
Айдарбекова, Бағлан Әбдірайымов, Нұрлан Албан, Айнұр Тұрсынбаева секілді есімі елге белгілі 
адамдар бар. Сонымен қатар, әлеуметтік желіде Гаухар Әлімбекованың Елбасына жазған хаты 
да жарияланды. Аталмыш хатты оқырман қауымға ұсынуды жөн көрдік.

Алаяқтық үшін 6 жылға бас бостан ды ғынан айырылған әнші Гауһар 
Әлімбекованың адвокаты Жұмағали Зинелов Tengrinews.kz тілшісіне істің жай-
жапсарын айтып берді. Адвокат сот үкімімен келіспейтінін және таяу арада 
апелляциялық сотқа арыз түсіретінін мәлімдеді.

«Халық білуі үшін оқиғаның мән
жайынан бастайын. Бұл 2013 жылы 
болған іс. Алматы қаласындағы Райым
бек даңғылының бойындағы «Ақкент» 
тұрғын үй кешенінде түрік компаниясы 
үй салған. Оны істің фигуранты Фе
руза Ордабаева әкімдікте істеймін әрі 
мемлекеттік бағдарламамен 3 бөлмелі 
пәтерлерді 40 мың долларға алып беремін 
деп, 35 адамды алдаған. Солардың ішінде 
әнші Гауһар Әлімбекова да бар. Ордабаева 
Әлімбекованың талай концерттеріне ба
рып, сүйіп тыңдайтын жанкүйері болған, 
соңы таныстыққа ұласқан. Сөйтіп, екеуі 
құрбы болған. Әлімбекова сол алаяқ 
құрбысының ұсынысынан кейін үш 
туысының атынан үш бөлмелі 3 пәтер 
алған», – деп әңгімеледі ол.

Алғаннан кейін бір жылдай уақыт 
тұрғаннан кейін, адвокаттың сөзінше, 
ескі танысы, құрбысы Бақыт Назарова 
әншінің үйіне қонаққа келген. Осы кез
де Назарова оның үйіне қызығып, өзі 
де сатып алғысы келеді. Осылайша, ол 
да Ордабаевамен танысып, үйге 40 мың 
доллар ақша береді. Сөйтіп, бір айдың 
ішінде Назарова баспаналы болады. Әнші 
Әлімбекова мен арызданушы Назарова 
екеуі бір подъезде тұрған. Ал уақыт өте 
келе бұл үй негізі келісімшарт бойынша 
бөліп төлеуге сатып алынатын, құны 
әлдеқайда қымбат үй болып шығады.

« С о н д а  а л а я қ  ә й е л  б ұ л  е к е у і н 
бастапқы жарна ретінде 600 мың теңгесін 
төлеп, бір жылға үйге кіргізіп қойған 
да, қалған ақшасын қолды қылады. Үй 
алып, мәз болып жүргенде екі жылдан 
кейін бұларды баспана салушы ком
пания қуып шығады. Сөйтсе, үйдің 
құны 37 миллион болып шығады. Үйді 
алған кезде алданғандар мұның бөліп 
төлеу арқылы сатып алынатын баспана 
екенін келісімшартта оқымаған. Алаяқ 
төлеп берген екі жыл бойы оларға ешкім 
тиіспеген де, осы уақыт өткеннен кейін үй 
салушы компания бұлардан ай сайын 250 
мың теңгедей сома төлеп тұру керек дейді. 
Алданғандар осы кезде ғана есін жиып, 
алаяқтың құрбаны болғанын түсінеді. 
Сөйтіп, Әлімбекова да, оның құрбысы 
Назарова да, олармен бірге осылайша 
үйлі болған тағы 35 адам далада қалады», 
– дейді адвокат.

Осыдан кейін, Зинеловтың айтуын
ша, зардап шеккендер алаяқты іздеп, 
сотқа арыз жаза бастайды. Бұл кезде әнші 
Гауһар Әлімбекова шығармашылық ада
мы болғандықтан шаруасы көбейіп, арыз 
жазбай қалған.

«Яғни, бұл істе әншінің өзі зардап 
шегіп отыр және бір емес, үш бірдей үйдің 
ақшасынан айырылып отыр. Арада уақыт 
өткенде, 2016 жылы Алматы қаласының 
Алмалы аудандық соты қылмыстық істің 
басты фигуранты Феруза Ордабаеваны 

соттап, оны 7 жылға бас бостандығынан 
айырады», – дейді адвокат.

2017 жылдың соңына дейін ақшасын 
әншіден күткен Бақыт Назарова шыда
мы таусылып, Гауһар Әлімбекованың 
үстінен арыз түсіреді. Бұл сот ісі бойынша 
отырыс өтіп қойған болса да, жаңа зардап 
шегуші пайда болғандықтан, іс қайта 
көтеріліп, енді Феруза Ордабаевамен 
бірге сот алдына Әлімбекова да келеді. 
Мемлекеттік айыптаушы Әлімбекованы 
Ордабаевамен бірге алаяқтық жаса
ды деп, яғни жәбірленуші Назарова
ны Ордабаевамен таныстырды және 
жолықтырды деп, Қылмыстық кодекстің 
190бабы, яғни «Алаяқтық» бойынша 
айыпты деп тануды, сөйтіп, сегіз жылға 
бас бостандығынан айыруды сұрайды. 
Бұл не деген сұмдық? Бірде бір тиын 
пайда көрген жоқ, жақсылық жасайын 
деп таныстырғаны үшін істі болуы керек 
пе?», – деп наразылығын білдірді адвокат.

Назарованың арызталабы бойынша 
сот, 2019 жылдың 30қаңтар күні істің екі 
фигурантына қатысты үкім шығарады. 
Ол үкім бойынша, Феруза Ордабаева 
Қазақстан Республикасы Қылмыстық 
кодексінің 190бабының 4бөлігінің 
2тармағында көрсетілген қылмысты 
жасауда кінәлі деп танылып, оған 6 
жыл 8 ай мерзімге бас бостандығынан 
айыру түріндегі жаза тағайындалған. ҚР 
«Қазақстан Республикасы Тәуелсіздігінің 
жиырма бес жылдығына байланысты 
рақымшылық жасау туралы» 2016 жылғы 
13 желтоқсандағы Заңынын 4бабының 
1тармағы 2тармақшасының жартысына 
дейін қысқартылып, оған түпкілікті түрде 
3 жыл 6 ай мерзімге бас бостандығынан 
айыру түріндегі жаза тағайындалған. Ал 
Гауһар Әлімбекова сот үкімімен алты 
жылға бас бостандығынан айырылған. 
Осылайша, адвокаттың айтуынша, бұл 
істе үкім өте жылдам әрі мәнжайын 
анықтамай жатып шығарылған.

«Мен айыптау актісі қате шығарылған 
деп есептеймін. Гауһар Әлімбекованың 
бұл істе кінәсі, пайда көргені, арам пиғылы 
болғаны бірдебір эпизодта дәлел денбеген 
деп есептеймін. Оның үстіне өзі алдағысы 
келген адамға өзімен көрші үйді алып бере 
ме? Бұл логикаға жатпайды ғой», – деп 
қорытындылады адвокат сөзін.

Еске салайық, елімізге танымал 
әндердің авторы, әнші Гауһар Әлімбекова 
30 қаңтарда алаяқтық үшін 6 жылға бас 
бостандығынан айырылған болатын.

Айта кетейік, әншінің «Ақ келін», 
«Көктемге хат», «Жас келін», «Қыз сезімі», 
«Оралшы махаббат», «Ақмаралым» әндері 
жұртшылыққа кеңінен таралып, танымал 
болған. Оның әніне жазылған өлеңдерді 
танымал эстрада жұлдыздары орындаған.
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Құрметті Нұрсұлтан Әбішұлы! 
Сізді әуелі жуырда өткен «Тұңғыш Прези

дент күні» мерекесімен және еліміздің алдағы 
Тәуелсіздік күні мейрамымен құттықтаймын! 
Өзіңіздің салиқалы саясатыңыздың арқасында 
қазақтың ән өнері заман легінен кенде қалмай, 
биік белестерді бағындырып келеді. Оған күні 
кеше «Нұр Отан» партиясының қолдауымен 
Лондонда дүркіреп өткен Димаш Құдайберген 
бауырымыздың концерті куә.

Менің атыжөнім Гаухар Әлімбекова, 
әншікомпозитормын. Өнерде жүрген отыз 
жыл ішінде 60қа жуық әнді өмірге әкеліппін. 
Соның ішінде  қыз  ұзату,  кел ін  түс іру 
тойларының әнұранына айналған «Ақ келін» 
әнін өзіңіз де естіген боларсыз. «Бір тамшы 
көздің жасындай», «Оралшы, махаббат», «Қыз 
сезімі» сияқты көптеген әндерім жастардың 
жүрегінен орын алды. Алайда, соңғы екі жылда 
шығармашылықтан мүлде көз жазып қалдым. 
Әлдебір алаяқтардың арбауына түсіп, айыбым 
жоқ болса да істі болып, сотталып кетудің азақ 
алдында тұрмын. Мені сізге хат жазуға итерме
леген де осы мәселе.

05.04.2016 жылы ҚР Қылмыстық Кодексінің 
190бабының 4бөлімі, 2тармағы бойын
ша сотталған Ордабаева Феруза атты аза
матшаны 2009 жылдан бері танитын едім. 
Үнемі концерттеріме келіп жүретін өнеріме 
тәнті жандардың бірі болғандықтан, кейін 
бірбіріміздің жиынтойларымызға қатысып, 
араластығымыз арта түсті. «Адам аласы ішінде» 
деген ғой, қанша уақыттан бері танысам да, 
ол кісінің анық қандай екенін түсінбеппін. 
Сол Ф.Ордабаева 2013 жылы Алматы қаласы 
әкімдігінде таныстары барын айтып, солардың 
к ө м е г і  а р қ ы л ы  « Қ о л ж е т і м д і  б а с п а н а » 
мемлекеттік бағдарламасы бойынша сатуса
тып алу келісімшартымен «Ақкент» тұрғын үй 
кешенінен пәтер алуға мүмкіндік барын айт
ты. Алғашында сенбедім. Бірақ қалашықтағы 
пәтерлерді сату құқығына ие «АйтХаузингКом
плекс» ЖШСнің келісімшарт қағаздарын 
көрсеткеннен кейін күдігім сейілді.

Алматыда баспана мәселесінің әлі күн 
шешімін таппай келе жатқандығынан өзіңіз де 
хабардар боларсыз. Қырықтың бел ортасына 
дейін пәтерсіз жүрген мен Құдай жолымды 
салған екен деп, мемлекеттік бағдарлама 
аясында үй алуға бекіндім. Сөйтіп, мен, 
Гаухар Серікбайқызы Әлімбекова, ағам 
Әуезхан Серікбайұлы Әлімбеков өзі және 
ұлы Әлидің атынан қажетті құжаттар мен 
қаражатымызды (80 мың АҚШ доллары) 
Ордабаеваға табыстадық. Қамкөңіл қазақпыз 
ғой, өзімнің ұзақ жылдан бері әпкелісіңлідей 
араласып жүрген Бақыт Назарова есімді 
әпкеме де пәтер алудың осындай мүмкіндігі 
барын айттым. Мақсатым – бір қазақтың 
баспана мәселесі шешілсін деген адал ниет 
қана еді. Ол да өз кезегінде ұлының атынан 
«Ақкент» қалашығынан үй алып, әлгі пәтерін 
жалға беріп қойды. Бірақ қуанышымыз көпке 
созылмады. Арада екі жыл өткен соң пәтер 
әперген Ф.Ордабаеваның бәрімізді алдап 
соққаны, яғни пәтерлерді заңсыз жолмен 
бергені белгілі болды. Соңында «Ақкенттегі» 
пәтерімізден бәрімізді қуып шықты. Ашығын 
айтқанда, сөмкемізді арқалап далада қалдық. 
Алаяққа берген ақшамыз күйіп кетті. Өзім 
ғана емес, пәтерге ақша құйған бауырларым 
да сең соққандай есеңгіреп қалды. Соңынан 
Ордабаеваның қылмыстары дәлелденіп, Ал
маты қаласының Алмалы аудандық соты оны 
6 жыл 8 айға бас бостандығынан айырды.

Алаяқ Ордабаева ұзын саны 32 адамның 
ақшасын алып, сан соқтырып кеткен екен. 
Бұл – құқық қорғау органдарына арнайы 
шағымданғандардың есебі бойынша алынған 
көрсеткіш. Берген қаражаттарының қайтымы 
болмайтынын біліп, арызданбағандар саны 
қаншама. Мен де «отыз үшінші болып арыз 
жазғанда не өзгереді?» деп, тиісті органдарға 
шағымданбадым. Оның үстіне үйкүйсіз далада 
есеңгіреп жүрген соң біреудің соңына майшам 
алып түсетіндей жағдайда болмадым. Енді осы 
арыз жазбағаным өзіме «пәле» болып жабысып 
отыр. Себебі, жоғарыда бізбен бірге үй алған 
Бақыт Назарова «Мен Ордабаеваны жақсы 
танымаймын, тек бірекі рет қана көргенмін, 
маған пәтер сатып алу туралы айтқан Гаухар 
Әлімбекова, демек, ақшамнан айырылуыма 
сол кінәлі» деп, менің үстімнен арыз жазған. 
Құқық қорғау органдары осы арызды негізге ала 
отырып, бұрынғы Ф.Ордабаеваның қылмыстық 
ісін қайта қарап, оған мені де қосақтап, күдікті 
деп таныды. Шынтуайтында, мен және менің 
туыстарым – жәбірленушілерміз. Алайда құқық 
қорғау органдары Б.Назарованың сөзін ескеріп, 
мені сотталушы Ордабаевамен сыбайлас етіп 
көрсетіп отыр. Қазіргі уақытта сот процесі 
жүріп жатыр. Қанша жерден айыбым жоқ екенін 
айтқаныммен, іс бұрмалану үстінде. Ал мен бол
сам күндіз күлкіден, түнде ұйқыдан айырылдым.

Қадірменді Елбасы!
М і н е ,  м е н д е г і  ж а ғ д а й  о с ы .  Ө з  б а 

сым біреуге қиянат жасаған былай тұрсын, 
сахнаның киесінен қорқатын адаммын. Ел 
аумағында қаншама жеке концерттерімді беріп, 
тыңдарманның ықыласына бөлендім. Билет 
сату, ғимаратты жалға алу, т.б ұйымдастыру 
мәселелерінің ешқайсында заңсыздық болған 
емес. Өнер жолымда қаржықаражатқа бай
ланысты менің тарапымнан ешқандай мәселе 
туындаған жоқ. Отыз жыл бойы үлкен сахнада 
жүрсем де, басыма баспана сұрап ешкімнің ал
дына бармаппын. Сенсеңіз, өнерге жаңа келген 
жас әншілерде бар атақтың менде бірі де жоқ. 
Халықтың көрсеткен қошеметіне марқайып 
жүрген жандардың бірімін. Бар мақсатым – мы
нау жаһандану заманында ұлттық ән өнерінің 
дамуына өзіндік үлесімді қосу.

Жоғарыдағы жағдайдан соң сіз күресіп 
келе жатқан жемқорлық мәселесі қоғамда әлі 
шешімін таппағанына көзім жетті. Халыққа 
таратылуға тиіс баспаналардың әлдебір 
алаяқтардың «саудасына» айналғаны өкінішті. 
Айыбымның жоқтығын айтып, қақпаған есігім 
қалмады. Ел алдында жүрген мен сияқты 
өнер адамдары әділдік таппай шырылдап 
жүргенде, қарапайым халықтың қандай күй 
кешіп жатқанын елестетудің өзі қорқынышты.

Аса қадірменді Елбасы, мені тығырыққа 
тіреген осы мәселе бойынша маған ара
ша түсуіңізді сұраймын. Сіздің салиқалы 
саясатыңыз ды аяқасты етіп, жең ұшынан 
жалғасқан жемқорлыққа жол бергендердің 
заң алдында жауап бергенін қалаймын. Құқық 
қорғау органдары әділ заң аясында шешім 
шығарып, нағыз алаяқтың әділ жазасын алады 
деп үміттенемін!

Менің ендігі үмітім – тек Сізде! Мен Сізден 
«мені қалайда ақтап алыңыз» демеймін. Тек істің 
аққарасын айырып, әділдіктің салтанат құруын 
өз бақылауыңызға алсаңыз болғаны! Бүкіл елге 
танымал әншіні еш дәлелсіз күдікті деп тануға, 
заңсыз қудалауға жол бермесеңіз екен!

Гаухар ӘЛІМБЕКОВА, 
әнші-композитор
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 Виктор ШАЦКИХ:

Aktýalnaıa tema

В НОВОВВЕДЕНИЯХ 
В РК МЕРЕЩИТСЯ 

УКРАИНСКИЙ МАЙДАН?!
    
Оказалось, к этой теме не 

равнодушны и в России. Хотя 
это внутреннее дело Казахстана, 
в соседней стране таким экс
пертом в беседе со «Свободной 
прессой» выступил журналист, 
публицист Виктор Шацких, ко
торый много лет прожил в Казах
стане, а сейчас живет в Москве. В 
частности он отметил: «Нюанс в 
том, что сейчас есть казахи, как 
этнос, а есть казахстанцы – все 
граждане этого государства. Но 
если будет просто Казахская 
республика, все жители станут 
казахами. Получается, хочешь 
жить в Казахской республике, 
значит, будь казахом».

И это говорит человек, кото
рый жил в Казахской ССР! Если 
это было бы так, то почему в со
ветское время всех жителей не 
называли казахами?! Ведь в Ка
захской ССР все жители не стали 
казахами, а назывались казах
станцами. Оказалось, можно на 
ровном месте, не замечая явного 
противоречия, раздувать огонь 
против казахов и Казахстана. 
Ведь в нынешнем предложении 
прозвучало: «Наряду с исполь
зование названия «Казахстан» 
предлагаем рассмотреть вопрос 
о возвращении нашей стране 
официального наименования 
«Казахская Республика». 

В о з в р а щ е н и е  н а з в а н и я 

Одной из обсуждаемых тем 
в последнее время стало 
предложение сменить 
название страны на Казахскую 
Республику. Что тут началось 
– все всполошились! Даже 
в России! Это притом, что о 
переименовании названия 
республики говорили не раз, 
особенно в последние годы. 
В частности, после появления 
идеи «казахстанская нация», 
Доктрины АНК, а также было 
предложение президента 
Нурсултана Назарбаева о 
переименовании страны 
в «Қазақ елі» и т.д. Вполне 
ожидаемо, что и эта идея 
вызовет долгие и острые 
дискуссии в обществе. 

(правда, без «Советская Соци
алистическая»), бытовавшего в 
советское время, а не новое на
звание «только для казахов».

Кстати, не только Виктор 
Шацких пугает, что изза из
менения названия страны все 
жители Казахстана станут ка
захами, но и наши отдельные 
комментаторы. Надо же, изза 
названия «Қазақ Республика
сы» все заговорят на казахском 
языке и станут казахами! Это 
ведь сенсационное открытие в 
лингвистике: как в мгновение 
ока можно выучить язык!

«Свободная пресса» подлила 
огонь, предложив сравнивать 
Казахстан с Украиной. Под раз
дачу попали и переход на лати
ницу, и программа по переходу 
на трехъязычное обучение и др.:  
«Происходящее в Казахстане 
невольно вызывает ассоциации 
с событиями на Украине, пусть 
пока и не такие драматичные. 
Достаточно вспомнить инициа
тиву перевода казахского языка 
с кириллицы на латиницу к 2025 
году». 

Попалось и за русский язык: 
«Русский язык, по некоторым 
данным, остается самым распро
страненным в стране. Но с каж
дым годом ситуация меняется. 
К чему в итоге может привести 
такая политика в будущем, что 
она значит для русскоязычных 
граждан Казахстана и не рискует 
ли эта страна – наш ближайший 
союзник – пойти по пути Укра
ины?» 

Виктор Шацких поддержал 
сравнение с Украиной: «Сложно 
сказать, можно ли в этом прово
дить параллели с Казахстаном. 
Хотя недавно там происходили 
драматические события. В но
вогоднюю ночь в Караганде во 
время драки в армянском ресто
ране погиб местный житель, и 
начались едва ли не кавказские 
погромы». 

Далее Виктор Шацких до
бавил: «Независимость, которая 
буквально свалилась на казахов, 
открыла им новые возможности 

оформленное понятие «ел», так 
как оно и так используется в 
обиходе, в том числе в сочетании 
«Қазақ елі». 

«В названии нашей страны 
есть окончание «стан», как и у 
других государств Центральной 
Азии. В то же время иностранцы 
проявляют интерес к Монголии, 
население которой составляет 
всего два миллиона человек, при 
этом в ее названии отсутствует 
окончание «стан». Возможно, 
надо рассмотреть со временем 
вопрос перехода на название 
нашей страны «Қазақ елі», но 
прежде следует обязательно об
судить это с народом», – сказал 
тогда Назарбаев.

Некоторые авторы предла
гали, по их мнению, адекват
ный ряд терминов на трех язы
ках: «Қазақ Елі» – «Qazaq Eli» 
– «Qazaq Republic» – «Казахская 
республика». Однако «ел» не 
равнозначно слову «республика» 
по очень простой причине: в 
Степи до советского времени не 
было республиканской формы 
правления. В то же время всякое 
нововведение необходимо рас
сматривать на соответствие на
циональному законодательству, 
в данном случае Конституции РК 
и другим законам страны.   

Иными словами, историче
ское значение понятия «ел» про
тиворечит Конституции РК, где 
зафиксирован республиканский 
характер нашей государствен
ности. Ведь переименование 
страны предполагает изменение 
ее Конституции. Естественно, 
встанет вопрос, поменяется ли 
Конституция лишь в части на
звания страны или же будут из
менены и другие пункты, в част
ности форма государственного 
управления. 

Конечно, чтобы не было ка
кихлибо спекуляций, что это 
будет монархия, ханство, каганат 
или чтото иное, можно было бы 
написать «Қазақ елі Республика
сы», как предлагали некоторые 
авторы по примеру «Республика 
Марий Эл». Однако это будет 

КАК «КАЗАХСТАН» 
СТАЛО НАЗВАНИЕМ 

ГОСУДАРСТВА
 
Наша страна образована пер

воначально как Автономная Кир
гизская ССР в составе РСФСР 
26 августа 1920 года со столицей 
в Оренбурге. Когда «возвраща
ли» настоящее имя степнякам – 
вместо названия «киргиз» стали 
говорить «казак» – с 19 апреля 
1925 года Степной край стал на
зываться Казакская Автономная 
Советская Социалистическая Ре
спублика. С 1936 года – Казах
ская Советская Социалистическая 
Республика. А географическое 
название Казахстан появилось на
много позже. При этом наимено
вания Казахская ССР и Казахстан 
не были равнозначны – последнее 
не упоминалось в Конституции 
Казахской ССР 1978 года. 

Есть в мировой практике соот
несение термина «нация» с поняти
ем «государство» (ср. Организация 
Объединенных Наций). В этом 
контексте необходимо учитывать 
одно важное обстоятельство: на
сколько грамотно и исторически 
верно нынешнее название страны. 
Лингвистический анализ обнару
живает в нем повторение терминов, 
т.е. тавтологию. Тавтология (греч. 
tauto – то же самое и logos – сло
во) – сочетание или повторение 
одних и тех же слов или близких по 
смыслу слов. 

В географическом обозначе
нии «Казахстан» уже присутствует 
политическая организация обще

ХОЧЕШЬ ЖИТЬ В КАЗАХСКОЙ 
РЕСПУБЛИКЕ – БУДЬ КАЗАХОМ

«казахская нация». Кстати, так 
было в советское время. 

В Конституции РК 1995 года 
указано, что наименования Ре
спублика Казахстан и Казахстан 
равнозначны. Так географиче
ское обозначение обрело юри
дический статус, и страна вошла 
в международное сообщество 
«станов».

Изменение названия страны 
должно вызвать позитивные из
менения внутри республики. С 
другой стороны, политические 
и экономические реформы не
обязательно ведут к смене имени 
государства. 

Грамотно подошли к этому 
вопросу наши соседи, которые 
давно изменили официальное 
название своей страны на Кыр
гызскую Республику, в то же 
время используют и второе на
звание – Кыргызстан. По этой 
причине необходимо всесторон
нее обсуждение возможности 
ребрендинга нашей страны.

  Обсуждение ребрендин
га страны, как лакмусовая бу
мажка, может выявить общее 
мнение, консенсус и поиск 
путей дальнейшего развития 
республики и общества. Даже 
если название страны останет
ся прежнее. Мы и в советское 
время жили, и сейчас живем в 
Казахстане. Это название есть 
и в гимне страны: «Туған жерім 
менің – Қазақстаным!». 

Дастан ЕЛДЕС
d.eldesov@mail.ru

для возрождения языка и тради
ций. В какойто мере это хорошо 
и необходимо, но потащило за 
собой и другие вещи. Тут парал
лели с Украиной вполне умест
ны» (Проект «Казахстан» близок 
к завершению. news.rambler.ru, 
23.01.2019). Видимо, бывшему 
казахстанцу трудно было найти 
эти самые «другие вещи», чтобы 
провести параллели с Украиной, 
– он не привел примеры.  

НАЗВАНИЯ СТРАНЫ 
В КОНТЕКСТЕ 

КОНСТИТУЦИИ
       
В начале февраля 2014 года 

одной из горячо обсуждаемых 
тем было предложение прези
дента Нурсултана Назарбаева 
рассмотреть вопрос о переиме
новании страны в «Қазақ елі». 
В этом предложении была своя 
логика: у нас есть Елбасы, соот
ветственно, нужно юридически 

такая же тавтология, как и в 
наименовании «Республика Ка
захстан». 

В случае ребрендинга назва
ние «Қазақ Республикасы» не 
противоречит Конституции стра
ны в плане формы государствен
ного управления. Так мы подчер
кнем конституционный статус и 
восстановим грамотное название 
страны, которое соответствует 
международной терминологии и 
национальной истории.  

ства – «Государство казахов». 
Суффикс стан восходит к ин
доевропейскому корню «*stā» 
(«стоять») и на персидском языке 
означает «место стоянки, стой
бище» (современное значение 
– «станица» и «страна»). Смыс
ловое содержание наименования 
«Республика Казахстан» – «Ре
спублика Государства казахов». 
Республика и есть государство (с 
выбранными на определенный 
срок органами власти). 

Да, обозначение «Казахстан» 
использовалось и в советское 
время, но как географическое. 
С обретением независимости из 
юридического названия респу
блики «Казахская ССР» убрали 
бы политическую составляющую, 
определения уходящего союзного 
государства – «Советская Социа
листическая» и оставили бы опре
деление республики – «Казахская 
Республика» (ср. Казахстанская 
Республика). Из географического 
обозначения вывели бы «казах
станцы», а из юридического – 
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РЕЗУЛЬТАТЫ РАБОТЫ 
ПРАВИТЕЛЬСТВА ВПЕЧАТЛЯЮТ  

Отчет правительства РК об итогах за 2018 г. по социально-экономическому 
развитию и по исполнению поручений главы государства.

Pravıtelstvo

1.РЕАЛИЗАЦИЯ ПРОГРАММЫ ИН
ДУСТРИАЛИЗАЦИИ 

Несмотря на снижение мировых цен на 
базовые металлы, санкции в отношении ос
новных торговых партнеров (Иран, Россия) 
и другие внешние факторы, по итогам 2018  
г. промышленность выросла на 4,1%. Это 
стало возможным за счет опережающего ро
ста горнорудного сектора на 4,6% и обрабаты-
вающей промышленности на 4%. Основными 
драйверами стали машиностроение (рост 
на 14,1%), химическая промышленность 
(8,1%), нефтепереработка (8,1%), легкая 
промышленность (4,4%) и добыча нефти и 
газа (4,8%).

Справочно: ИФО в черной металлургии 
сократился на 1,7% (98,3%) изза аварии 
на АО «АМТ» (доля компании в секторе – 
35%). Не достижение составило порядка 5 
п.п. (103,3%).

В разрезе регионов лидерами по промыш-
ленности являются: Атырауская (110,6%), 
ВосточноКазахстанская (109,3%), Коста
найская (108,3%), Акмолинская (106,9%) и 
г. Астана (106,7%). При этом, в некоторых 
регионах наблюдается снижение показателя: 
в Кызылординской (93,1%), ЗападноКа
захстанской (95,7%) и Туркестанской об
ластях (97,3%).  

По итогам 2018 г. количество действу-
ющих предприятий в обрабатывающей про
мышленности достигло 14,7 тыс. (рост на 
30% с 2010 г.  +3,7 тыс., с 2018 г.  +182 ед.).

Производительность труда в целом по 
промышленности выросла на 3,5% (9 мес. 
2018 г. – 10,9 млн. тенге/чел.), инвестиции 
в основной капитал – на 27% (12 мес. 2018 
г. – 6,6 трлн. тенге).

За период реализации Программы инду
стриализации (с 2010 г.) введено более 1250 
проектов на сумму 7,9 трлн. тенге, создано 
120 тыс. постоянных рабочих мест. В 2018 
г. введено более 100 проектов на сумму 1,3 
трлн. тенге с созданием более 13 тыс. посто
янных рабочих мест. 

В 2019 г. планируется ввести около 120 
проектов на сумму 1,1 трлн. тенге с создани
ем 20 тыс. постоянных рабочих мест. 

2. ПРОДВИЖЕНИЕ НЕСЫРЬЕВОГО 
ЭКСПОРТА

По итогам 11 месяцев 2018 г. объем 
экспорта увеличился на 26% и составил 
54,7 млрд. долларов США, в т.ч. экспорт 
обработанной продукции составил 14,3 млрд. 
долларов США. 

В 2018 г. казахстанская продукция экс
портировалась в 119 стран (в 2017 г. и 2016 
г. – 123 страны).

Справочно: подшипники +$23 млн., 
аккумуляторы +$6 млн., трансформаторы 
+$5 млн., вагоны +$6 млн; оксиды и ги
дроксиды хрома +$8 млн., удобрения +$6 
млн., средства дезинфекции растений +$11 
млн., фосфинаты +$10 млн.; цемент +$41 
млн., металлоконструкции +$9 млн.; пряжа 
хлопчатобумажная +$13 млн.; масло под
солнечное +$12 млн., масло рапсовое +$11 
млн.; трубы +$38 млн., рельсы +$9 млн.

Ваше решение о выделении дополни
тельных 500 млрд. тенге на предстоящие три 
года (20192021 гг.) придаст новый импульс 

развитию несырьевого экспорта. 
Это позволит к 2021 г. увеличить экс

порт продукции обрабатывающей про
мышленности до 720 млрд. тенге (прирост 
13%), количество экспортеров с 411 до 600 
субъектов (по итогам паспортизации, про
веденной НПП).

Справочно: в частности, планируются 
поставки железнодорожной продукции (ва
гоны, локомотивы, колесные пары, рельсы) 
в Египет, Азербайджан и Узбекистан, про
дукции автопрома – в Грузию, Белоруссию, 
Монголию и Азербайджан, текстильные 
материалы – в Южную Корею, кондитер
ские изделия – Германия и др. Новыми 
компаниямиэкспортерами станут, ТОО 
«КазХимСинтез», ТОО «Терра», ТОО «ГРК 
МЛД», ТОО «Спецэлектра».

3. РАЗВИТИЕ «ЭКОНОМИКИ ПРО
СТЫХ ВЕЩЕЙ» 

Из 600 млрд. тенге, 400 млрд. тенге 
будут направлены на обрабатывающую 
промышленность. Это позволит запустить 
производство порядка 250 промышленных 
товаров, которые ежедневно используются 
казахстанцами и импорт которых составляет 
82%.

Новое финансирование позволит сни
зить долю импорта по данным товарам до 50% 
в ближайшие годы.

4. ГЕОЛОГИЯ И НЕДРОПОЛЬЗОВА-
НИЕ

С июля 2018 г. вступил в силу Новый 
кодекс о недрах, который упростил админи
стративные процедуры в сфере недрополь
зования и позволит привлечь инвестиции в 
геологоразведку. В результате, Казахстан в 
рейтинге Института Фрейзера по инвести
ционной привлекательности недропользо
вания улучшил свою позицию на 49 пунктов 
и занял 24 место.

Это позволит ежегодно привлекать до 
100 млрд. тенге инвестиций в геологоразвед
ку Казахстана по твердым полезным иско

паемым. На сегодня в Казахстан уже зашли 
такие крупные зарубежные компании как 
РиоТинто, Illuka (Илюка), Йылдызлар 
(Турция), Freeport McMoran.

5. ПОДГОТОВКА ПРЕДПРИЯТИЙ К 
«ЦИФРОВОЙ ЭПОХЕ»

В рамках госпрограммы «Цифровой 
Казахстан» к 2022 г. планируется внедрить 
инновационные и цифровые технологии на 
более, чем 100 предприятиях горнометал
лургического комплекса и обрабатывающей 
промышленности. 

В текущем году на 32 предприятиях 
ГМК, химической, строительной и пище
вой отраслей будут реализованы 38 проек-
тов, связанных с внедрением инновацион
ных и цифровых технологий. 

Справочно: ТОО «Казцинк» (новый ме

таллургический баланс; внедрение ERP), 
«Жайремский ГОК» (полный цикл модерни
зации завершится в 2020 г.), АО «Евразиан 
фудс» (внедрение промышленного интер
нета), ТОО «АВЗ» (ИТинфраструктура и 

оцифровка данных), ТОО «Карлскрона» 
(внедрение ERP, 3Dмоделирования), АО 
«АК Алтыналмас» (автоматизация процессов 
и внедрение MES).

6. РЕАЛИЗАЦИЯ НҰРЛЫ ЖОЛ
По итогам 2018 г. объем транспортных 

услуг увеличился на 4,6% в сравнении с 
2017 г.

Общий объем транзита грузов всеми ви
дами транспорта через территорию страны 
вырос на 6% и составил 19,2 млн. тонн, в том 
числе в направлении КитайЕвропа рост на 
40% (171,2 тыс.конт.) и ЕвропаКитай на 
80% (139,6 тыс.конт.).

Таким образом, можно констатировать 
формирование транзитнологистического 
хаба в центре Евразии. 

В рамках государственной программы 
Нурлы жол продолжается масштабная реа
лизация автодорожных проектов. Всего за 
годы Независимости построено и рекон
струировано порядка 12 тыс км дорог. В 2018 
г. отремонтировано 1,5 тыс. км и реконстру
ировано 528 км автодорог республиканского 
значения. В текущем году реконструкцией 
охвачено 4,4 тыс. км автодорог республи
канского значения. На проектах задейство
вано более 100 тыс. дорожных строителей. 
До конца года будет открыто движение на 
участках протяженностью 654 км.

В целях исполнения поручения по 
системному развитию межрегиональной 
инфраструктуры, начиная с прошлого года, 
финансирование ремонта дорог местной 
сети увеличено в 2 раза на паритетной основе 
и доведено до 150 млрд. тенге. Отремонтиро
вано более 4 тыс. км автодорог. 

Ожидается, что к 2025 г. 85% местных 
дорог будут в хорошем и удовлетворительном 
состоянии.

В настоящее время начат сбор платы на 
участках дорог: АлматыХоргос, Алматы
Капшагай и АстанаТемиртау общей про
тяженностью 471 км. 

В течении двух лет планируется запу
стить систему взимания платы еще на 5,5 
тыс. км. За счет этого расходы на содержа
ние автомобильных дорог будут значитель
но сокращены.

В гражданской авиации наблюдается 
стабильный рост показателей. Так, коли
чество транзитных пассажиров выросло с 
20 тыс. в 2010 г. до 900 тыс. в 2018 г. (2017 
г.  620 тыс. чел.). В 2020 г. количество тран
зитных авиапассажиров составит 1,6 млн. 
человек.

В первом полугодии текущего года 
планируется запуск первой национальной 
авиакомпании Fly Arystan. В первый год экс
плуатации планируется перевезти до 1 млн. 
пассажиров по ценам в 2 раза ниже, чем у 
«Эйр Астаны». 

Дальнейшая реализация поставленных 
задач по развитию транспортной отрасли 
будет отражена в Госпрограмме «Нұрлы 
Жол» до 2025 г.

7. РЕАЛИЗАЦИЯ НҰРЛЫ ЖЕР
В 2018 г. строительная отрасль показала 

устойчивые темпы роста, и составила 4,1% 

к уровню 2017 г., рост производительности 
труда 9%. В жилищном строительстве инве
стиции увеличились на 8,1% (1,2 трлн. тенге). 

Показательным является то, что на 1 
тенге государственных средств по госпро
грамме «Нұрлы жер» было привлечено 6 
тенге частных инвестиций.

Сданы в эксплуатацию рекордные 12,5 
млн. кв. метров нового жилья. Это выше 
уровня 2017 г. на 12,1%.

Ввод жилья на одного жителя за 2018 
г. составил 0,68 кв. м. Это самый высокий 
показатель среди стран СНГ (России  0,54 
кв. м., Белоруссия  0,40 кв.м., Узбекистан 
 0,36 кв.м.).

Жилищные условия улучшили печено 
арендным и кредитным жильем свыше 14 
тыс. семей (арендного – 3,7 тыс., более 
113 тыс. семей, в том числе за счет госу
дарственных средств обескредитного – 11 
тыс. квартир).

По вводу жилья во всех регионах на
блюдается положительная динамика. При 
этом, наибольший рост показали Манги
стауская (141%), Атырауская (127%), Тур
кестанская (122%) и Жамбылская (121%) 
области.

Для успешной реализации программы 
«7-20-25», увеличено финансирование на 
строительство инженерных коммуникаций 
до 100 млрд. тенге.

Для исполнения поручения по стро
ительству ежегодно не менее 1 тыс. аренд-
ных квартир для работающей молодежи 
в городах Астана, Алматы и Шымкенте 
определены механизм и источники финан
сирования.

В целом в 2019 г. планируется постро
ить 13 млн. кв. метров нового жилья. Бла
годаря этому порядка 118 тыс. семей будут 
обеспечены жильем.

Все принимаемые меры направлены на 
выполнение целевого индикатора – до 30 
кв. м на человека до 2030 г.

Взят на особый контроль вопрос при-
менения отечественных стройматериалов 
при проектировании и на стадии строи
тельства. По итогам прошлого года доля 
казсодержания в строительстве составила 
77%, тем самым превысив уровень 2017 года 
на 5%, в том числе по жилищному строи
тельству 86%. 

С прошлого года на сельское водоснаб-
жение ежегодно выделяется 100 млрд. тенге 
из всех источников финансирования. Бла
годаря этому 84,4% сельского населения 
обеспечено центральным водоснабжением 
(6,5 млн. человек). В течение 3х лет обе
спеченность питьевой водой городского 
населения составит 98% (10,9 млн.человек) 
и сельского – 88,5% (6,9 млн. человек).

Справочно: В рамках цифровизации 
строительной отрасли и ЖКХ реализуются 
2 проекта: цифровой портал Е-QURYLYS, 
связанный с контролем качества строи
тельства и приемки объектов в эксплуата
цию. И информ.система Е-SHANYRAQ, 
обеспечивающая прозрачность потребле
ния коммунальных услуг и работы КСК. 
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ЗА ЧТО УБИЛИ ЕРЛАНА НУРГАЛИЕВА: 
криминальный мир торговли с Поднебесной

рожниками марки «Тойота Ланд 
Крузер», позволяющими дого
нять браконьеров, использующих 
подобные же автотранспортные 
средства, GPSнавигаторами и 
спутниковыми телефонами, пи
столетами и карабинами.

Стандартная заработная пла
та «охотников на браконьеров» 
составляет до 80 тыс. тенге. В слу
чае поимки и задержания группы 
правонарушителей, за каждую 
такую группу инспектор получает 
премию в 150 % оклада. Каждые 
15 суток инспектора получают 
«командировочные» в размере 
оклада. А также 10процентную 
надбавку за вождение автомо
биля и 20процентную премию 
за осуществление командования 
оперативной группой.

В среднем, ежемесячная зар
плата природоохранных инспек
торов составляет 150 тыс. тенге, 
а в случае участия в рейдах на 
браконьеров может доходить 
до 350 тыс. тенге в месяц. Для 
сельских жителей, коими в своем 
большинстве и являются со
временные природоохранные 
инспектора, эти деньги могут 
служить неплохим подспорьем. 
Тем не менее, анализ ситуации 
показал, что этих мер недоста
точно, и необходимо целиком 
менять парадигму работы казах
станских «рейнджеров».

В настоящее время инспекто
рам запрещено применять ору
жие против нарушителей, тогда 
как дозволяется это делать лишь в 
том случае, если по ним первыми 
открыли огонь. Собственно, это 
отчасти и послужило причиной 
гибели Ерлана Нургалиева, у 
которого могли просто отобрать 
карабин и нанести удары при
кладом по голове. В то же вре
мя, травматического оружия и 
электрошокеров, способных вы
водить браконьеров из состояния 
боеготовности, на вооружении 
«Охотзоопрома» не имеется. Как 
и нет кевларовых рубашек, кото
рые могут защищать инспекторов 
от выстрелов из дробовика, чем 
часто против них пользуются 
преступные группировки брако
ньеров.

Немаловажно и то, что от
ечественные защитники редких 
видов животных переживают 
определенную деморализацию 

Нападение на инспекторов «Охотзоопрома» в Карагандинской об-
ласти Ерлана Нургалиева и Петра Ницыка, повлекшее трагические 
последствия – гибель первого, к сожалению, является еще одним 
доказательством процветающего криминального бизнеса – неза-
конной «теневой» торговли рогами исчезающего животного сайги.

КРИМИНАЛЬНАЯ 
ПИРАМИДА

            
В Казахстане уже более 10 лет 

действует мораторий на отстрел 
сайгаков, занесенных в Красную 
книгу, но стремительно вымира
ющих от всевозможных инфек
ций, например пастереллеза, а 
также от действий браконьеров, 
уничтожающих сайгаков за их 
бесценные рога.

Мораторий продлится вплоть 
до 2021 г., а затем, скорее всего, 
будет пролонгирован, иначе пла
нета попросту окончательно ли
шится одного из немногих видов 
животных, оставшихся на земле с 
эпохи плейстоцена.

Более 11 тысяч лет назад 

ступных группировок, промыш
ляющих незаконным в обход 
моратория истреблением пого
ловья сайгаков с целью «тенево
го» экспорта их рогов в Китай. 
Ведь средняя цена только одного 
килограмма рогов сайгака мо
жет достигать нескольких тысяч 
долларов на китайском рынке, а 
местами доходить до 68 тысяч 
долларов.

А потому приходится кон
статировать неприглядную ис
тину – самоотверженного ин
спектора «Охотзоопрома» Ер
лана Нургалиева убили изза 
наживы, но не местечковой или 
бытовой, а вполне четко выстро
енной криминальной наживы, 
под которой находится целая 

сеть и инфраструк
тура преступного 
мира, занимающе
гося постоянной 
теневой торговлей 
с китайскими по
купателями на той 
стороне границы.

И убили его ря
довые «солдаты», 
находящиеся внизу 
этой криминаль
н о й  п и р а м и д ы , 
которых задержа
ли и даже осудят. 

Но в этой пирамиде есть еще и 
свои «капитаны», и «генералы» 
с конечными «бенефициарами». 
Будут ли обнаружены они и при
званы к ответу. Вот в чем вопрос.

ИНСПЕКТОРАМ 
ЗАПРЕЩЕНО ПРИМЕНЯТЬ 

ОРУЖИЕ    

Трагическая гибель природо
охранного инспектора подведом
ственной организации МСХ Ка
захстана должна быть тщательно 
расследована. А сам подход к на
граждению и премированию лю
дей, охраняющих редкие, находя
щиеся под угрозой исчезновения 
виды животных, кардинально 
изменен. Престиж этой про
фессии должен быть повышен и 
возведен до ранга «рейнджеров» 
по аналогии с США. Кроме того, 
необходимо провести ревизию 
уголовных дел по тем фактам, 
когда объектами нападений пре
ступных группировок браконье
ров становились инспектора, 
пытавшиеся им помешать.

Итак, на сегодняшний день 
по всему Казахстану насчиты
вается 220 природоохранных 
инспекторов, которые вынуж
дены покрывать огромную тер
риторию в 123 млн. гектаров. 
Однако работают они посменно, 
выезжая вдаль от цивилизации на 
15 суток: вначале первая очередь 
инспекторов в 110 человек, затем 
вторая. То есть, по сути, на одно
го инспектора в реальности при
ходится до 2,5 млн. гектар земли. 

Сегодня казахстанские стра
жи дикой фауны обеспечены 
материальнотехническими ре
сурсами: автомобилями внедо

Ерлан Нургалиев. 
Фото © Ospan Ali

от прецедентов в нашей судебной 
практике. Например, в 2016 г. на 
инспектора в Нуринском районе 
Карагандинской области было 
совершено нападение браконье
ров, которых он преследовал. 
Ему был нанесен удар ножом 
в шею, однако нападавшего не 
судили за причинение тяжкого 
вреда здоровью или покушение 
на убийство, он просто отделался 
условным сроком за «браконьер
ство».

На этом фоне прошлогодний 
случай в ЮжноКазахстанской 
области, на реке Сырдарья еще 
сильнее обескураживает все при
родоохранное сообщество Казах
стана. Тогда группа браконьеров 
занималась незаконным выловом 
рыбы. Инспектор преследовал их 
на частной лодке местного ры
бака. Не в силах уйти от погони 
злоумышленники принялись 
таранить лодку, в которой на
ходился представитель государ
ства. Помогавший инспектору 
сельский житель от удара о борт, 
выпал из лодки в реку и начал 
тонуть. Между тем, браконьеры 
продолжали таранить преследу
ющую их лодку, поэтому пред
ставитель рыбоохраны сделал 
предупредительный выстрел из 
винтовки по воде. Однако пуля 
срикошетила от водной поверх
ности и угодила в одного из на
рушителей, ранив его.

В итоге, условный срок в три 
года без права занятия прежней 
должности получил преследо
вавший их инспектор, что взбу
доражило защитников природы, 
которые после этого прецедента 
были напуганы и решили вообще 
лишний раз не применять оружие 
против атакующих их правона
рушителей.

НЕРАВНАЯ БОРЬБА
 
Более того, не добавляет 

оптимизма казахстанским за
щитникам редких и исчезающих 
видов животных то обстоятель
ство, что браконьеры зачастую 
отделываются символическими 
условными сроками лишения 
свободы. Между тем как статья 
337 Уголовного кодекса РК «Не
законная охота» предполагает 
максимальную санкцию за истре
бление животного мира в составе 

преступной группы до семи лет 
лишения свободы.

Сегодня представители «Охот
зоопрома» ведут неравную борьбу 
с превосходящими силами про
тивника и нуждаются в помощи 
со стороны государства. Ведь 
они охраняют уникальное на
следие: древних диких животных, 
некоторые из них водятся пре
имущественно в Казахстане. От 
рук и пуль браконьеров они обе
регают архаров (горных баранов) 
и джейранов, устюртских муфло
нов (степных диких баранов) и 
куланов (азиатских диких ослов), 
ну и, конечно же, главную во
жделенную мишень нелегальных 
охотников – сайгаков с их бесцен
ными рогами.

Впрочем, и все другие виды, 
кроме сайги, также являются из
любленными объектами для охо
ты ради промышленной добычи 
их рогов. Но как отмечают в том 
же «Охотзоопроме», иногда на 
архаров, джейранов и муфлонов 
могут охотиться просто забавы 
ради, чтобы удовлетворить свои 
потребности в развлечениях вы
ходного дня.

Поэтому со своей стороны 
Минсельхоз готов выйти с за
конодательным предложением, 
принятие которого резко повы
сило бы статус природоохранных 
инспекторов по всей стране и 
сделало бы невозможным любые 
попытки подкупа и давления на 
них со стороны криминальных 
элементов. 

Параллельно с этим Мин
сельхоз намерен обратиться в 
Генпрокуратуру с ходатайством о 
пересмотре наиболее очевидных 
ошибочно или неправильно рас
следованных уголовных дел, где 
браконьеры несправедливо ухо
дили от наказания.

Наконец, МСХ РК будет ста
вить вопрос перед Комитетом на
циональной безопасности и Сове
том безопасности при Президенте 
о максимально объективном рас
следовании возможной причаст
ности браконьерских группиро
вок к более широкой криминаль
ной сети по незаконному вывозу 
рогов, истребленных редких и 
исчезающих видов животных за 
пределы нашей республики.

Валерий СУРГАНОВ

предки современных сайгаков 
прыгали на широком сухопутном 
плато – от Западной Европы до 
Китая. А сейчас практически 
единственный уцелевший вид 
сайги «Saiga tatarica» обитает 
на территории современного 
Казахстана – не более 260 ты
сяч особей. И это фактически 
одна уцелевшая популяция, ведь 
за пределами нашей республи
ки сайгаков не осталось вовсе. 
Потому что другой вид «Saiga 
mongolica», обитающий в Мон
голии, подошел к грани исчезно
вения – всего 750 особей. Плюс 
небольшое стадо в 600 голов оби
тает в украинском национальном 
заповеднике «АсканияНова».

Но вышло так, что рога сай
ги в перемолотом виде стали 
излюбленным и самым востре
бованным средством в китай
ской медицине при лечении ряда 
специфических недугов: это про
филактика и восстановление 
после инсультов, лечение болез
ней печени и желудка, помощь 
при выведении из комы и т.д. 
Причем раньше рога сайгаков в 
китайской медицине полностью 
заменялись рогами носорогов, 
которые в порошкообразном или 
растворенном состоянии имели 
практически идентичные целеб
ные свойства. Но импортировать 
рога истребленных носорогов 
в Китай приходилось издалека, 
из Африки. А неограниченный 
рынок сайги – вот он, под рукой, 
в Казахстане.

Это сделало возможным су
ществование в Казахстане пре
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ден» өзі қуған соң бір жарым жыл 
жұмыссыз жүргенмін, сондай 
«керексіз» кезімде Орталық коми
тетке хатшы болып оралған Өзекеңе 
бардым бір күні. 1988 жылдың орта 
тұсыау деймін. Жылы қарсы алды. 
«Ә, Ғабеке, сәлеметсіз бе?» деп 
ақырын ғана сөйлеп, орындықты 
мегзеді. Бірінші рет жүздескенім. 
Сырттай ғана білетінмін: комсо
молда, мәдениет министрлігінде, 
партияның Орталық комитетінде, 
Торғай облысында, Алматы об
л ы с ы н д а  н е н д е й  қ ы з м е т т е р 
а т қ а р ғ а н ы н а н  х а б а р д а р м ы н . 
Әсіресе, Торғайдағы азаматтық, 
а д а м г е р ш і л і к  и г і  і с т е р і н е 
қанықпын.

Мен уақытын көп алмасымды 
мәлімдедім де, өзімнің қайда, кім 
болып істегенімді, сатиралық жур
нал басшьшығынан қалайша «өз 
өтінішіммен» кеткенімді қысқаша 
айттым да: 

–  Ө з е к е ,  ә ң г і м е  о с ы л а й . 
Біздегі қитұрқылықтың ықпыл
жықпылын өзіңіз де жақсы білерсіз, 
мені түсінген шығарсыз. Колбин
камалиденовтердің зорлығы өтті
кетті, құрысын, бірер коммунистің 
иттігін бүкіл партиядан көруден 
аулақпын. Пенсияға дейін сегіз 
жылым бар, өзімді кадрым де
ген Орталық комитеттен қызмет 
сұрамай жүре беруге жағдайым 
жоқ, осыны қаперіңізге аларсыз, 
– деп орнымнан көтерілдім. Ол да 
түрегеліп, қолын ұсынып:

– Ойластыралық, көрелік, 
– деді, әуелгі ақырын сөйлеген 
мәнерінде. Ал мен жағдайымды 
баяндаған мезетте маған андасан
да салмақты қарап қойып, қолына 
алған карындашын баяу айналды
рып отырды, бірер сұрақ берген
нен басқа дәнеңе демеді. Мен ол 
селқостығын іштей ұнатпай, оғаш 
мінезғадетіне жорып шықтым. 
Сонымен тындық. Өзекең жақтан 
хабарошар болған жоқ. Мен есігін 
екінші рет қақпадым.

Өзекеңнің өзіммен жүздес
кендегі мәнерінің мәнін кейін ұқым. 
Қоянқолтық қызметтес болмаған 
соң кімнің болсын тірлігін сырттай 
ғана білесің ғой, мен Өзекеңнің 
Д.А.Қонаевқа қалайда ұнамай 
қалып, бір жарымекі жыл сайын 
орын жаңартып жүргені жайында 

әрқилы әңгіме еститінмін. Сөйтіп, 
жоғарыдағыларға сенімі жоғалған 
ол менімен шешіліп сөйлеспеген 
болса, онысы маған жәрдем жа
сау кепілдігі жоқтықтан екен. 
Өзекеңнің «Тағдыр тағылымы» 
кітәбін оқып шыққаннан кейін 
о с ы н д а й  т ұ ж ы р ы м ы м  т у д ы . 
Алматының «Рауан» баспасы 
19961997 жылдары шығарған 
шағын екі кітәбінде Өзекең бүкіл 
тірлігін айтып берген. Қазақтың 
мәдениетіне, өнеріне аса мол 
еңбек сіңірген Нағыз Азамат Аға 
Өзбекәлі Жәнібеков десем керек!.. 
Қолындағы мүмкіндігіне қарай 
халқына қыруар жақсылық жасаған 
Өзекеңнің әлі де жасары бар екен, 
амал не, жасап үлгірмепті, жасат
папты. Қонаев оның ерекше іскер, 
жігерлі екенін тани тұра бір ғана 
қарсы әрекетін кешіре алмаған, 
ал қашанда бірінші басшының 
алдында өзі ғана жақсы болып 
көрінуді  көксейтін басқалар, 
әсіресе, Өзекеңнің өзі айтқандай, 
«бір бюро мүшесі» оны үнемі аяқтан 
шалып, етектен тартып, Димекең 
екеуінің арасына сына қағып 
отырған (ол жылдары Қонаевқа 
аса ықпалды болған сол «бір бюро 
мүшесі» Асанбай Асқаров көрінеді. 
Сондай сорақылыққа саналы түрде 
жем болған (бір рет қана емесау!) 
Димекең бірде Өзбекәліні Орталық 
комитеттің бөлім меңгерушілігінен 
жиырма минутта босатып жіберген. 
Жазықсыз жәбірлеген. Өзінің 
орынсыз нұсқауын орындамаған 
сонау бір әрекетін ұмытпаған, 
кешірмеген. «Бір бюро мүшесі» 
с и я қ т ы л а р  ұ м ы т т ы р м а ғ а н , 
кешіртпеген. Димекең өзінің тақтан 
одан да тез, небары он сегіз минөтте 
түсіп қаларын қайдан білсін!..).

Әдебиет, өнер, ғылым сала
сында еңбек еткен зейнеткер
лерде бір қызық та жақсы әдет 
бар. Олардың бірсыпырасы күн 
ашықта, жылыда опера және балет 
театрының оң қапталындағы Мұхаң 
(Мұхтар Әуезов) ескерткіші жаны
на жиналып отырып, әңгімедүкен 
құрады, өткенкеткен оқиғаларды 
әңгімелейді, пікір алысады, естелік 
айтады,  әз ілдесед і .  Орталық 
Комитеттің хатшыларына қатысты 
тұжырымдарды сол кісілерден 
естіген едім. Көп жыл хатшы болған 

Саттар Имашев туралы: «Е, ол 
қазақтың рухына қызмет етпейақ 
кетті емес пе?!» десе, Нұрымбек 
Жанділдинді: «Ол мынау Камели
денев екеуі тасырандаудан басқа не 
бітірді?!» деседі.

Мен Имашевты да, Жанділ
динді де сырттай ғана білдім, ал 
Зақаш Камалиденов жалпыға 
мәлім.  «Студенттердің басым 
көпшілігі – қазақтар!», «Ауыл 
шаруа шылығында награда алған
дардың көбі – қазақтар!» деп 
партияның бір құрылтайында 
беталды лаққанды. 1986 жылғы 
желтоқсан көтерілісінде, одан соң 
да оның қазақ жастарына, қазақ 
зиялыларына колбиншіл шоқпар 
болғанын ешкім ешқашан ақтай 
алмақ емес!

Имашевқа қатысқы бір ғана 
деректі  айта  аламын.  «Қазақ 
әдебиеті» гәзетінің редакциясында 
істеп жүргенімде Бас редакторы
мыз жазушы Нығмет Ғабдуллин 
бір күні бәрімізді жиып алды да, 
Орталық Комитеттің хатшысы 
Имашев жолдаспен сөйлескенін, 
одан гәзеттің көлемін ұлғайтуға, 
ж а л а қ ы н ы ,  қ а л а м ы қ ы н ы 
көбейтуге көмектесуін сұрағанын, 
хатшының уәде бергенін қуана 
хабарлап, жауапты секретарьға 
тиісті баспаханалыққаржылық 
документтерді тез әзірлеуді тапсыр
ды. Қажет документтер тез дайын
далып, Д.А.Қонаев жолдастың аты
на хат жазылды (әрине, Жазушылар 
одағы атынан), Нығаң оның бәрін 
Имашевқа табыстап келді, бірақ, 
ешбір жақсылық өзгеріс болған 
жоқ. Кейініректе Нығаң өтінішті, 
басқа құжаттарды жаңалап, Димаш 
Ахметұлына барып шыққан соң 
ғана мәселе тездетіліп, оң шешімін 
таба алған.

Ал редакторәріптесім болған 
Кәкеңмен кейінде бір әзілдесе 
әңгімелесіп отырып: 

– Кәке, шыныңызды айтыңыз
шы, анау үлкен үйден мына кіші 
үйге тез келуіңізге не себеп болды? 
– дедім. Ол жымыңдап қарады да:

– Оны қайтесің? – деді.
– Енді... біле салайын да!
Кәкең күлді. Сонсоң:
– Бәрін білмейақ қой, шет

жағасын айтайын. Бір жағымнан
«қазақтың тұңғыш профес

сионал режиссері менмін!» деп 
буырқанып, Жұмат Шанинның 
аруағынан аттап кетіп жүрген анау 
ағаң шабуыл жасады. Ал жол, 
ақиқатында, Жұматтікі. Қай салада 
болсын тұңғыштың аты – тұңғыш. 
Кейінгілері оны қастерлеуге тиіс. 
Мәселе дипломда емес. Сірә, бара
бара Абай мен Жамбылды да ди
пломы болмаған деп қомсынатын 
шығармыз.  Екінші жағымнан 
ш а б у ы л д а ғ а ң д а р  д а  –  н а ғ ы з 
«профессионалдар», жоғарыға 
арыз жазуға әбден төселгендер. 
Олар – өзіміздің әйгілі топшыл 
қаламдастарымыз. Отыз шақтысы 
қол қойып, қатырып арыз жазып
ты. Политбюроға, Мәскеуге. Мені 
саяси дайындығы кем, ортақол 
журналист, оның үстіне рушыл 
депті. Басқа жақтан шыққан ре
дакторларды қуып, өзінің рула
старын қоя бастады депті. Ақселеу 
Сейдімбеков екеуіңді мысал етіп 
көрсетіпті. Қызық, ә? Ақселеудің 
«Білім және еңбекке» баруы маған 
дейін шешілген, ал сені «Араға» 
апару сатиралық журналдың кешегі 
Ғабең, Жүсекең шығарған биіктен 
құлдырап кеткеніне жанымыз 
ауырған соң жасаған шарамыз еді, 
при чем тут рушылдық? Менің бой
ымнан рушылдық «тапқандары»... 
– деп Кәкең мырсмырс етіп, басын 
шайқады.

– Ой, Кәкеай, иттің басы неге 
ауыратынын білесіз ғой! – деп едім, 
қолын үстелге тірей шалқайып 
күлді.

шы ғой, өте дұрыс болды! – деді 
Жүсекең, айызы қана.

«Дұрыс болдының» ақыры 
қ а л а й  б о л ғ а н ы н  к і м  б і л с і н , 
Кәкеңнің  хатшылық ғұмыры 
ұзаққа созылмады. Жиыны үш 
жылға жетті ме, жетпеді ме, ол 
орыннан сырғытылып, «Қазақстан 
коммунисі»  журналының бас 
редакторлығына тағайындалды. 

– Кәке,  егер  мен бірдеңе 
білсем, творчествоңыз үшін осы 
орныңыздың өзі қолайлы болар, 
– дедім кабинетіне барып, сырт
тай құттықтау, іштей жұбату айта 
отырып.

Кәкең қалайда біртүрлі ашыла 
күлді.

Кәкеңнің Орталық Комитеттегі 
хатшылық қызметінде кінәрат бол
ды дей алмаймын. Ол өткізген 
м ә ж і л і с т е р г е  ү н е м і  қ а т ы с ы п 
жүргенде оның мәдениет, әдебиет, 
өнер мәселелерінің арғыбергісін, 
мәнмаңызын,  күн тәртіб іне 
қ о й ы л у  р е т і н ,  ш е ш і м і н  т а б у 
дегендеріңізді қапысыз білетініне 
көзім жетті.

Кәкең әрқашан сабырлы, 
салмақты, татымды сөйлейтін. 
Б а с қ а л а р д ы ң  п і к і р і н  м ұ қ и я т 
тыңдайтын. Қаншама қисынсыз, 
қиын сөз  туындаса  да,  оның 
өктемденгенін, дауыс көтергенін 
көрген емеспін. Сол тұстағы гәзет
журнал редакторларының бәрі де 
Кәкеңнің алдында еркін отырып, 
ашылып сөйлеп, көңілденіп тара
сатынбыз. Зейнеткер қарт журнали
стер: «Идеология жөніндегі хатшы 
дегенде марқұм Ілияс Омаровтан 
берідегі білімдары, орнықтысы 
– осы Кәкімжан» деп дән риза 
болып жүретін.  Олар кейінде 
«Хатшы іздесең, енді Өзбекәлі 
Ж ә н і б е к о в т е н  а р т ы қ т ы  т а б а 
алмайсың!» десіп, әділ бағаларын 
айтып еді. (Сөз реті мынаны айта 
отыруымды қалайды: өзі ырықсыз 
апарған компартиям «АраШмель

Ғаббас ҚАБЫШҰЛЫ,
жазушы

ШЫНДЫҚ... 
АЩЫ ДА БОЛСА, 

Ардақты ағалар туралы үзік сыр

(Соңы. Басы өткен санда)

– Сәлеметсіз бе, аға? Бүгін жағдай жаман болмас, 
газет ерте шығатын шығар, – деді ол, бізге асықпай 
бұрылып. Қасыкөзі қиылған сұлудың өзі екен! 

– Зина, айналайын, танысып қой, мына жігіт, – 
деп жауапты хатшы мені иегімен нұсқады да: – біздің 
секретариатқа жұмысқа алынды, бүгінгі макетті сызған 
осы жігіт, аты – Ғаббас, тек фамилиясы – Қабышев, – 
деді күліп.

– Сізбен аттас екен ғой, – деді Зина сызыла қарап.
– Иә, мұның да аты – Ғаббас. Бұл келісімен мен 

«қысқа Ғаббас» атандым, көріп тұрсың ғой, бұл сорайған 
ұпұзын, – деп хатшы маған күле қарады да: – ал мына 
қарындасымыз – Зина Сапарханова, біздің метронпа
жымыз, яғни гәзет беттеушіміз, – дей беріп, кенет өзіміз 
келген жаққа қарап; – Ә, Кәке, қалайсың, денсаушылық 
па? – деді. Бұрылып қарасам, Кәкең, Кәкімжан Қазыбаев 
тұр! Өнебойым дуылдап кетті. 
Кәкең Жұмабаевпен, Зинамен 
сәлемдесіп, сонсоң маған қолын 
ұсынып:

– Иә, келіп те қалдың ба? 
Жақсы. Мен бүгін кезекші едім, 
жағдайды біліп шығуға кірдім, 
– деді. Мен не дерімді білмей, 
сірә, қапияда қолға түсіп қалған 
қашқынға ұқсаған болармын:

– Кәке, мен...  кешіріңіз.. . 
«Қазақ әдебиеті» газетіне... әдеби 
орта ғой деп... сонда орналастым... 
– деп міңгірледім.

– Өй, таныстырайын десем, 
өздерің де таныс екенсіндер ғой! 
Ғаббас – дүйсенбіден бастап біздің 
қызметкер, менің орынбасарым, – 
деді Жұмабаев.

– Солай ма?.. Жөнжөн... – деп 
Кәкең жайлап бұрылып жүре берді. 
Мен қысылғанымнан, әй, терлеп 
кеттім білем. Әй, түйсіксіздікай, 
Кәкеңе барып, мәнжайымды ай
тып, кешірім өтініп шықсамшы! 
Өшім бардай алдап кеткен болдым
ау!..

Орталық Комитеттің бюро
сында «АраШмель» журналының 
бас редакторлығына бекітілдім. 
Ж у р н а л и с т і к  ө м і р  ж о л ы м 
жөніндегі ресми ақпарды бюро 
мүшелеріне Кәкең оқып берді. Бю
роны басқарып отырған Димекең, 
Дінмұхамед Ахметұлы Қонаев:

–  Қ а б ы ш е в  ж о л д а с қ а 
сұрақтарыңыз бар ма?  – деп 
көпшілікке қарады.  Сәлпәл 
үнсіздіктен кейін әлдекімдер:

– Түсінікті ғой.
– Сұрақ жоқ, – десті.
– Онда бекітеміз бе? – деп 

Димекең қолын көтерді. Бюро 
мүшелері болар, он шақты адам 
қосыла қол көтерісті.

– Ғаббас Қабышев жолдас, 
сіз республикалық «АраШмель» 
сатира журналына бас редакгор 
болып бекітілдіңіз, құттықгаймын! 
Журналдың абыройын көтеретін 
болыңыз! – деді Димекең.

– Сенім білдіргендеріңізге рах
мет! – дедім.

– Сіз бара беріңіз, боссыз, – 
деді Кәкең.

...Кәкең біраз күннен кейін 
«вертушка» телефоны арқылы өзі 
хабарласып, құттықтап, журналдың 
беделін күшейту, тиражын көбейту 
қажеттілігіне қатысты пікірлерін 
білдірді.

Менің жаңа қызметке кіріске
німе екінші апта басталғанда болар, 
бір күні Жүсекең, Жүсіп Алтайбаев, 
келіп, құшақтап құттықтап:

– Қызылорда жаққа бір туыс
тардың шаруасымен барып келдім, 

әйтпесе,  сені  сол  күніақ 
құттықтамаймын ба?! – деді, құдды 
кешірім сұрағандай болып.

– Ай, Жүсекеай, тыныш жүр
мейсіз, ә?! Осы «пәлені» бастаған 
сіз емей, кім? – дедім, жорта қинап. 

– Шынымды айтайын, «Кім 
лайық?» деп сұраған Кәкімжанның 
өзі,  ал мен – кандидатураны 
ұсынушы ғанамын. Оны қойшы, 
жалпы, Кәкімжанның сол орынға 
апарылғаны өте дұрыс болды. Өзі 
идеологияның адамы ғой, жазу
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№3 санда шыққан сөзжұмбақтың жауабы

ӘЗІЛ-ШЫНЫ АРАЛАС

Дайындаған: Қажымұқан ҒАБДОЛЛА

  Сутегі ядроларының селбесуі 
нәтижесінде жүзеге асатын тер-
моядролы реакция ешқашан ты-
ныш және бірқалыпты болмайды. 
Күн плазмасында «ядролық» жа-
рылыстар» жиі орын алады. 

О с ы н д а й  ж а р ы л ы с  к е с і -
рінен Күндегі зарядталған бөл-
шек тер ағынының саны ке-
неттен артып кетеді. Олардың 
ұ ш у  ж ы л д а м д ы ғ ы н а  б а й -
ланысты араға әр түрлі уақыт 
салып, Жерге жетеді де, оның 
магнитті аймағына түседі. Жердің 
магнитті аймағының күштілігі 
с о н ш а  ж ы л д а м д ы ғ ы  м е н 
қозғалысына қарамастан протон 
мен электрондар бірден жердің 

экваторлық ендікте орналасқан 
тығыз атмосфералық қабатына 
өте алмайды. Дегенмен, поляр-
лы аймақтарда бұл құбылысқа 
ешнәрсе кедергі келтірмейді. 
Тіпті, экватор ендігі де... 

Протон мен электрондардың 
қуаты күшт і  болғандықтан, 
олар ионданады да атмосфера 
атом дары мен молекулаларын 
қоздырып, жарық шашады. 

Асмосферадағы негізгі газдар, 
бәрімізге мәлім – азот пен оттегі. 
Оттегінің қозған атомдары жа-
сыл және қызыл түстерді берсе, 
азот молекуласы инфрақызыл 
мен ультракүлгін толқындарды 
тудырады. Осылайша полярлы 

ендікте шұғылалар пайда бола-
ды. Полярлы шұғыла — күндегі 
жалы нның пайда болуымен түсін-
діріледі. Зарядталған бөлшек-
тердің қозғалысынан пайда 
болған күшті электр тоғы магнитті 
аймақта магнитті дауылдың туын-
дауына себепші болады. Әсіресе, 
бұл уақытта атмосфера жоғары 
қабаты – ионосферада реакция 
күшті іске асады. Бұл жердегі 
өмірге қатты әсер етеді. 

Ауа-райы өзгереді. Адамдар 
ауырады. Асмоферадағы тоқ 
радиобайланысқа әсер етеді.

massaget.kz

ПОЛЯРЛЫ ШҰҒЫЛА 
ҚАЛАЙ ПАЙДА БОЛАДЫ?

Күннің ішінде сутегі ядроларының селбесу реакциясы 
жүріп, нәтижесінде гелий ядросы түзілетіні бәрімізге 
анық. Сонымен қатар, Жерге өмір сыйлаған 
электромагнитті толқындар бөлінеді. Бұл реакциялармен 
қатар, күннің плазмасында зарядталған протон және 
электрон бөліктерінің ағыны жүзеге асады. Бұны 
ғылымда «күн желі» деп атайды. 

Еврейді, орысты, қазақты 
өлім жазасына кесіпті. Бір 

жағында асып өлтіретін дар 
ағашы, екінші жағында бас-

ты шабатын айбалта тұр 
екен. 

Содан жазалаушылар:
- Сендердің ең соңғы бір 

тілектеріңді орындаймыз. 
Кім қандай өлімді қалайды? 

- депті.
Бірінші болып еврей 

тұрыпты да:
- Мен айбалтаны 

таңдаймын! - депті.
Содан айбалтаға басын са-
лып тұрса, айбалта жұмыс 

істемей қалыпты. Содан жа-
залаушылар:

- Сенің көз жасыңды 
Құдай көрді, сен өлімнен 

құтылдың, - деп 
бостандыққа жіберіпті.

Еврей ағыл-тегіл жылап 
қуанып жатыр дейді. Екінші 
кезек орысқа келіпті. Орыс:

- Еврей ақылды ғой, ол 
бірдеңені білетін шығар, 
не де болса айбалтаны 
таңдайың, - депті. Оған 

келгенде де айбалта шап-
пай қалыпты. Оны да 

бостандыққа жіберіпті. 
Ендігі кезек қазаққа келіпті. 

Жазалаушылар:
- Сен қайсысын таңдайсың, 

қазақ? - десе,
- Дар ағашын, - депті қазақ. 

Жазалаушылар:
- Неге айбалтаны 

таңдамайсың?! - десе,
- Оларың істемейді ғой, - 

деген екен.
 ***

Ауылдан шыққанына 
ұялатындар бар екен. 

Негізі, керісінше, сондай 
шіріктердің шыққанына 
ауыл ұялуы керек-ау...

***
Мектепте. Мұғалім:

- Балалар, концертке 500 
теңгеден жинаймыз.

Үйде. Оқушы:
- Апай: - 1000 теңгеден 

әкелсін, - деп жатыр.
***

- Мама! Бұлай жалғаса бер-
се, өз-өзіме қол жұмсаймын! 

Айтпады демеңдер!
- Түш! Ақымақ! Әкең естісе, 

өлтіреді! Жап аузыңды!
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ТАТАМИДЕГІ ТАЙТАЛАС
ТӘУЕЛСІЗДІК КҮНІНЕ және АСҚАР ШАЙХИЕВ АТЫНДАҒЫ 

ТАЭКВОНДО КЛУБЫНЫҢ 15 ЖЫЛДЫҒЫНА АРНАЛДЫ

Sharaına

Өткен айдың соңында Алматы облысы 
Іле аудандық Балалар мен жасөспірімдер 
спорт мектебінің ғимаратында Алматы 
облыстық Таэквондо федерациясының 
вице-президенті Қайыр Қажи басшылық 
ететін Асқар Шайхиев атындағы 
Таэквондо клубының ұйымдастыруымен 
Тәуелсіздік күніне және аталмыш клубтың 
15 жылдығына орай, осы спорт түрінен 
Алматы облысының жасөспірімдер 
арасындағы ашық біріншілігі болды. 
Шағын да болса заманға сай, сәулетті 
салынған мектеп залына төселген 
татамиде еліміздің 17 клубынан келген 
300-ге тарта жас өреннің таланттары 
талқыға түсті. «Баласы бәйгеге шапса, 
анасы үйінде отырып тақымын қысады». 
Дегенмен, бұл жолы құлындарын 
жетектеген ата-аналар қол соғып 
қуаттап, күш-жігер беруге аламан 
басына жиналыпты. Жекпе-жек десе, 
қаны қызатын қазақ емеспіз бе, жас 
қырандардың тайталасын тамашалауға 
келген жанкүйер қауым жарыс көрігін 
қыздырып, әп-сәтте әсем ғимаратты ду-
думанға айналдырды.

ҚАЗАҚТЫҢ МҰҢЫ МЕН ШЫНДЫҚТЫҢ ЖЫРЫ – «ҚАЗАҚ ҮНІ» ГАЗЕТІНЕ ЖАЗЫЛЫҢЫЗДАР! 
ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ – 65380

«Қазпошта» арқылы жазылу бағасы:

1 ай қала 379,24 3 ай қала 1137,72 6 ай қала 2275,44 12 ай кала 4550,88
1 ай ауыл/аудан 397,86 3 ай ауыл/аудан 1193,58 6 ай ауыл/аудан 2387,16 12 ай ауыл/аудан 4774,32

Дүбірлі доданың құрметті қонақтары да 
шеншекпендері, атақдаңқтары жұртты там
сандырар, кез келген көрермен қол алысып, 
дидарласқанды мақтан тұтатындай кілең «сен 
тұр, мен атайындар»! Атап айтар болсақ: Ал
маты облысы Денешынықтыру және спорт 
басқармасының басшысы Нұрбақыт Теңізбаев, 
Алматы облысы Таэквондо федерациясының 
президенті Нұрлан Есілбаев, Іле ауданы 
әкімінің орынбасары Алмасбек Сәтібаев, 
Олимпиада ойындарының жүлдегері, бүгінде 
кәсіби бокс алаңында еліміздің атын күллі 
әлемге паш етіп жүрген «Қазақ» – Қанат 
Ислам, белгілі қоғам қайраткері, танымал 
ақын, «Парасат», «Құрмет» ордендерінің 
иегері, «Ақ жол» демократиялық партия
сы төрағасының орынбасары, «Қазақ үні» 
газетінің президенті Қазыбек Иса, Алма
ты қаласы Таэквондо федерациясының 
вицепрезиденті Ғани Тілебалдин, «Рай
ымбек» спорт клубының президенті Асхат 
Тұмабаев, Іле аудандық Денешынықтыру 
және спорт бөлімінің басшысы Қайрат Оты
баев, «Жеңіс» спорт клубының президенті 
Досымбек Оңласынов, Бауыржан Момышұлы 
атындағы спорт клубтың президенті, Алматы 
облысы Таэквондо федерациясының вице
президенті Мәлік Шаншарбеков, «Арыстан» 
спорт клубының президенті, Алматы облысы 
Таэквондо федерациясының вицепрезиденті 
Берікжан Құттыбаев.

Құрметті оқырман, бұл неғылған тау
сылмайтын тізім дей көрмеңіздер! Мұнымен 
біз ісшара деңгейінің қанша лық ты жоғары 
болғанын жеткізбекпіз.

Қазыбек ИСА, «Ақ жол» демократиялық партиясы 
төрағасының орынбасары, ақын:

ҚАЗАҚТЫҢ ТУЫН КӨККЕ 
КӨТЕРЕ БЕРІҢДЕР!

– Елбасымыздың  спорт туралы керемет 
сөзі бар: «Шетелде тек мемлекет басшысы 
келгенде және спортшыларымыз жеңіске 
жеткенде ғана Көк туымыз көкке көтеріледі» 
– деген. Жекпе-жек десе, делебесі қозатын 
қазақтың ұрпағымыз ғой! Мына балалардың 
күресін тамашалап, кәдімгідей риза болдық. 
Олардың көздеріндег і  ұшқынды көріп, 
Тәуелсіздігімізді баянды ететін ұрпақ өсіп 
келе жатқанына сеніп, тәуба дедім. Елімізде 
осы спорт түрінің қалыптасып, дамуына 
ерекше септігін тигізген қазақтың батыр ұлы, 
бүкіл түркі әлемінің мақтанышы Мұстафа 
Өзтүрік екенін жұрт біледі. Оның ісін әрі қарай 
жалғастырған Бексейіт Түлкиев ағаларымыз 
таэквондоның түлеуіне үлес қосып, тер төкті.

Осы дүбірлі жарысты ұйымдастырып 
отырған Алматы облыстық Таэквондо фе-
дерациясы басшыларын бұрыннан жақсы 
білемін. Федерация  вице-президенті,  Асқар 

Шайхиев атындағы Таэквондо клубының 
басшысы  Қайыр Қажи бала кезімізден көз 
алдымызда өсті. Әйгілі таэквондо тарланы 
Бексейіт Түлкиевпен таныстырп, спорттық 
өміріне жолдама алуына себепші болған 
жайым да бар еді. Ал Таэквондо федерациясы 
президенті Нұрлан Есілбаев еліміздегі  та-
эквондодан ең жоғары дәрежені – 6 данды 
иеленген спортшы. Оған бұл дәрежені Коре-
яда  Дүниежүзілік таэквондо федерациясы 
президентінің өзі табыс етті. Түркістан 
облысы, Шардара ауданының  Сүткент ауы-
лында өскен Нұрланды да жақсы білемін.  Ал 
енді осындай атақты ағаларына қарап, бой 
түзеп келе жатқан  мына жас қырандардың  
ағалар атына кір келтірмей, жеңістерге 
жете беретініне күмән жоқ.  Мен бұл балғын 
спортшыларға Қазақтың туын көкке көтере 
беріңдер, деп Ақ жол тілеймін!

Қанат ИСЛАМ, 
Олимпиада ойындарының жүлдегері, кәсіби боксшы:

МАҒЖАН АТАМЫЗ АЙТҚАНДАЙ, 
«МЕН ЖАСТАРҒА СЕНЕМІН»!

– Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев жыл сайынғы Жолдауында жастар мәселесін назардан тыс 
қалдырмайды. Соның бірі салауатты ұрпақ тәрбиелеу. Осы мақсатқа жету жолында мынадай 
іс-шараларды жиі өткізудің маңызы ерекше. Сондықтан, жарысты ұйымдастырушыларға 
ризашылығым шексіз. Өте жағары деңгейде өтті. Сондай-ақ, спорттағы жетістіктер 
арқылы елімізді әлем жұртшылығы танып, мойындайтынын естен шығармаған жөн. Біздің 
мақсатымыз – дүниежүзі көз тіккен дүбірлі додаларда жеңіске жетіп, Қазақтың Көк туы 
желбіреп, Әнұраны шырқалғанда сөзбен айтып жеткізе алмайтын сезімде болатынымызды 
келер ұрпаққа ұғындыру. Бүгінгі татамиде тулаған жас толқынға қарап, бұл мақсатымыздың 
орындаларына шүбә келтірмеймін. Мағжан атамыз айтқандай, «Мен жастарға сенемін»!

спортшыларға баталарын берді. Қазақтың 
қай шарасы да әнкүйсіз өтпейтіні белгілі. 
Бұл тұрғыда Рамазан Стамғазиев, Есет 
Сәдуақасов сынды өнер майталмандарының 
әуелете салған әндері жиналған қауымды 
шаттыққа бөледі.

Алматы облыстық таэквондо федерациясы   
вицепрезиденті, Асқар Шайхиев атындағы 
Таэквондо клубының басшысы Қайыр Қажи 
құрметті қонақтарға  аталмыш клуб атынан 
естелік кубок пен  алғыс хаттар тапсырды.

Әсем ән мен ағаларының батасынан 
жігерленген жас өрендер жекпежектерін 
жанарларынан жалын шаша бастап кетті. 
Құдды шөже қораздардай бірбіріне айбат жеге 
атылған балдырғандар залдың ішін қиқуға 
тұндырды. Бірінен бірі асып түсетін өрендердің 
өнеріне баға беріп, кім мықтыны анықтау 
Адай Марғұлан бастаған төрешілерге оңайға 
түспегені анық. Дегенмен, жарыс болған соң, 
біреу жеңіп, екіншісінің жеңілетіні заңдылық. 
Сондықтан, жеңімпаздар тізімі келесідей 
болды: жалпы командалық есепте Іорынды 
«Барыс» спорт клубы иеленді. Талғар спорт 
клубының өрендері ІІорын алса, ІІІорын 
Бекболат СК және Асқар Шайхиев спорт 
клубының жастарына бұйырды.

Орынбек САХИДӘУЛЕТҰЛЫ,
qazaquni.kz

Сонымен, жарыс шымылдығын Алматы 
облысы, Іле ауданы әкімінің орынбасары 
Алмасбек Сәтібаев ашты. Бұл ісшараның 
мақсаты жастар арасында салауатты өмір 
салтын қалыптастыру, жалпы бұқараны 
спортқа тарту, ауыл спортын дамыту, 
спортшылардың шеберліктерін арттыру 
және жолдастық қарымқатынасты нығайту 
екенін айта келе Алмасбек Қожабекұлы 
жас өрендерге сайыста сәттілік тіледі. Одан 
әрі құрметті қонақтар Қазыбек Иса, Қанат 
Ислам, Нұрлан Есілбаев  және т.б. балғын 


